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اشتباه محاسباتی امام جمعه لواسان چه بود؟
مهدی نصیری 

همه خبردار شــدیم که حجت الاسلام سید سعید لواسانی امام جمعه عدالتخواه لواسان از منصب امامت 
جمعه برکنار شــد.این خبر باعث شــگفتی عده زیادی و به خصوص جوانان عدالتخواه شد، هر چند این 
گونه اخبار، دیگر برای اقشــار وسیعی از مردم، شگفت آور نیست، چرا که به درستی دریافته اند که این 
تناقض ها و عملکردهای عاری از منطق، در بسیاری از نهادهای جمهوری اسلامی به قاعده تبدیل شده 
اســت.مردم دیگر اصلا تعجب نمی کنند که چطور با برخی امامان جمعه متنفذ که گاه و بیگاه با طرح 
مطالبی، موجب وهن دین و نظام می شــوند و موجی رســانه ای ایجاد می کنند برخوردی صورت نمی 
گیــرد اما امام جمعه ای که به وظیفه امر به معروف و نهی از منکر خود در باره مفســدان اقتصادی در 
حوزه امامت جمعه خود عمل کرده اســت، کنار گذاشته می شود تا مایه عبرت امامان جمعه دیگر شود 
و آنها حد و مرز خود را بشناســند.به خاطر می آورم که در اوایل دهه هشــتاد یکی از جوانان دانشجوی 
عدالتخواه به ســراغ من که در دهه هفتاد در نشــریه صبح به طور جدی و پی گیر به مفاسد و تخلفات 
اقتصادی می پرداختم، آمد و از من خواســت که به او در مورد فعالیت های عدالتخواهانه مشورت بدهم 
اما او در کمال تعجب با مخالفت صریح من مواجه شــد. بــه او گفته بودم هرگز ورود به این عرصه را 
به شــما و هیچ جوان دیگر توصیه نمی کنم چرا که در این مســیر با ناکامی ها و تناقضهایی مواجه می 
شــوید که شما را نســبت به نظام و حکومت دینی مساله دار خواهد کرد بدون آن که به نتایج ملموسی 
برســید.اگر امام جمعه لواســان هم با من مشورت می کرد، انتهای این مسیر را به او می گفتم، هر چند 
معتقدم حرکت او در این مســیر نتایج مطلوبی داشــته و مایه آبرو برای طیفی از روحانیت ساده زیست، 

شجاع، مردمی و عدالتخواه شد.
امــا در هــر صورت برای او توضیــح می دادم که نظام، عــزم، اراده و جدیــت لازم و کافی را در امر 
عدالتخواهی و مبارزه با مفســدان کلان و متنفذ اقتصادی از ســال ۷0 به این ســو که زاویه فســاد و 
رانت خواری و بریز و بپاش کم کم باز شــد، نداشته و اگر شعارها و رهنمودهایی در باب عدالت و مبارزه 
با مفاســد مطرح می شود بخش مهم آن ناظر به درســت کردن ویترین نظام است و نه مبارزه قاطع و 
فراجناحی با فساد.یکی از عوامل این تعلل و کوتاهی و ناتوانی نظام در برخورد با فساد گسترده اقتصادی 
که ایران را در یکی از بالاترین رتبه های جهانی فســاد قرار داده، آلوده بودن افرادی از هر دو جناح در 
ســه دهه اخیر بوده که باعث توافق نانوشــته ای بین آنان در کوتاه آمدن در مبارزه بوده اســت اگر چه 
در یــک دهه و نیم اخیر پای برخی افراد وابســته به نهادهای انقلابــی و انتصابی به این گرداب هائل 
باز شــده و دورنمای مبارزه بدون تبعیض با فســاد را بیش از پیش تاریک کرده است.در چنین شرایطی 
طبیعی است که نهادهای بالادستیِ مسئول، به هیچ کس اجازه فراتر رفتن از یک چارچوب و حد و مرز 
مشــخصی را در عرصه عدالتخواهی و فسادستیزی ندهند و راه او را با عزل یا تهدید و یا حتی محاکمه 
به ادله ای عجیب مثلا وجود یک کامنت توهین آمیز در پای نوشته یک عدالتخواه، سد کنند.بنا بر این 
لازم اســت همه افراد به خصوص جوانان آرمانخواهی که سودای عدالتخواهی و مبارزه با فساد مالی و 
اقتصادی را در جمهوری اسلامی دارند بدانند که باید باده این دو آرمان را به اندازه ای بنوشند که موجب 
حساسیت، رنجش و احساس خطر بالادستی ها نشده و عمدتا مایه ویترین آرایی نظام باشند و الا بهتر 
است از چنین اندیشه و آرمانی دست بکشند و به دین و دنیای خود بپردازند. به قول حافظ شیرین سخن: 

صوفی ار باده به اندازه خورد نوشش باد
ور نه اندیشه این کار فراموشش باد!

خبر

توضیحات رئیس جمهور درباره عضویت ایران 
در پیمان شانگهای

رئیس جمهور در بدو بازگشت از تاجیکستان در فرودگاه مهرآباد گفت: عضویت دائمی جمهوری اسلامی 
ایران در ســازمان همکاری های شــانگهای، تحرکی راهبردی بود.حجت الاسلام سید ابراهیم رئیسی 
رئیس جمهور هنگام بازگشــت از تاجیکســتان در فرودگاه مهرآباد اظهار کرد: عضویت دائمی جمهوری 
اســلامی ایران در سازمان همکاری های شــانگهای، تحرکی راهبردی بود.وی افزود: با اعلام مواضع 
جمهوری اســلامی ایران در تاجیکســتان، یک اجماع منطقه ای درباره افغانســتان در حاشیه اجلاس 
سازمان همکاری های شانگهای بوجود آمد.وی گفت: وزارت امورخارجه و دیگر وزارتخانه های مسئول 
باید بســترهای لازم برای استفاده از این فرصت جدید را هر چه سریع تر فراهم کنند.رئیسی اظهار کرد: 
اتصال به منابع زیربنایی اقتصادی آســیایی فرصتی ارزشــمند برای جمهوری اسلامی ایران است.وی 
دســتاورد دیگر سفر خود به تاجیکستان را برگزاری دیدارهای دوجانبه با سران کشورهای منطقه عنوان 
و تصریح کرد: در دیدار رسمی که با رئیس جمهور و مقامات تاجیکستان داشتیم توافق کردیم که فصل 
نوینی در روابط اقتصادی، سیاســی و فرهنگی دو کشــور آغاز شود. مشکلاتی در مسیر گسترش روابط 
ایران و تاجیکســتان وجود داشــته که مقرر شد مقامات اجرایی دو کشور این مشکلات را برای ورود به 
فصــل جدید روابط برطرف کنند.رئیس جمهور در همین راســتا ادامــه داد: همچنین در دیدار با رئیس 
جمهور ترکمنســتان نیز توافق کردیم که فصل جدیدی در عرصه روابط اقتصادی، فرهنگی و سیاســی 
دو کشــور رقم بخورد.وی درباره  شــرکت در نشست امنیت دسته جمعی با موضوع افغانستان در حاشیه 
نشست سران سازمان شانگ های گفت: در این نشست مواضع جمهوری اسلامی ایران درباره افغانستان 
تبیین شده و تلاش شد یک اجماع منطقه ای پیرامون این مواضع ایجاد شود که خوشبختانه این اجماع 
حاصل شــد.رئیس جمهور افزود: با دیدارهایی که با ســران کشــورهای منطقه برگزار شد روسای این 
کشورها نیز به این نتیجه رسیدند که باید پیرامون مواضع جمهوری اسلامی ایران درباره افغانستان یک 
اجماع ایجاد شــود و با همان سطح از حساسیتی که ایران نسبت به افغانستان دارد، کار به شکلی دنبال 
شود که حکومتی فراگیر با مشارکت همه اقوام و گروه ها در این کشور تشکیل شود که بتواند همه مردم 
خوب و عزیز افغانســتان را نمایندگی کند.رئیســی گفت: امیدوارم دستاوردهای این سفر که در راستای 
اجرایی کردن سیاست خارجی دولت ســیزدهم بود، بتواند گام های عملی مؤثر در جهت رشد اقتصادی 
کشور بردارد و فعالان اقتصادی کارآفرینان و سرمایه گذاران و مردم بتوانند از این فرصت و منافع حاصل 

از آن در عمل و اجرا بهره مند شوند.

جزئیات جدید نیویورک تایمز از نحوه ترور شهید فخری زاده

آمریکا در جریان این عملیات قرار داشت
روزنامه نیویورک تایمز در گزارشــی مدعی 
شد برای اولین بار جزئیاتی را درباره عملیات 
ترور شــهید فخری زاده توسط موساد منتشر 
کرده است که نشان می دهد، سلاح خودکار و 
کنترل از راه دور به کار رفته در این عملیات 
با فناوری هــوش مصنوعی ارتقا یافته بود و 
مسئولان ارشد آمریکا در جریان این عملیات 

قرار داشتند.
ایســنا نوشــت: روزنامه نیویــورک تایمز با 
تاکید بر اطلاع مقامات ارشــد آمریکا از این 
عملیات ترور می نویســد: آمادگی برای ترور 
پس از دیدارهایی تا آخر سال 2019 و اوایل 
2020 میــان مقامات اســرائیلی به رهبری 
یوسی کوهن رئیس پیشین موساد و مقامات 
عالی رتبه آمریکایــی از جمله دونالد ترامپ، 
رئیس جمهور پیشین، مایک پامپئو وزیر امور 
خارجه پیشــین آمریکا و ژینا هاسپل رئیس 

پیشین سیا انجام شد.
اســرائیل کارزار  روزنامــه می افزایــد:  این 
خرابکاری و ترور را در ســال 2012 متوقف 
کــرده بــود، یعنی وقتــی که آمریــکا وارد 
مذاکرات هسته ای با ایران شد، مذاکراتی که 
در ســال 2015 به توافق هسته ای انجامید. 
بعــد از خروج دونالد ترامــپ از آن توافق در 
ســال 2018، اســرائیلی ها می خواستند این 
کارزار را از سر بگیرند تا سعی کنند پیش رفت 
هســته ای ایران را متوقف کرده و آن را وادار 
به پذیرش اعمال محدودیت های ســخت بر 
برنامه  هســته ای اش کننــد. در اواخر فوریه، 
کوهن فهرســتی از عملیات هــای بالقوه به 
آمریکا ارائه داد که در میان آن ها ترور آقای 
فخری زاده هم بود. فخری زده از سال 200۷ 
در اولویت فهرست ترور اسرائیل بوده است و 
موساد هیچ گاه چشم از او برنداشته بود. طبق 
گفته یک مقام رسمی مطلع، در واشنگتن به 
مقامات آمریکایــی توضیحاتی درباره برنامه 
ترورداده شده بود و آن ها از آن حمایت کرده 

بودند.
نیویــورک تایمز در بخشــی از گزارش خود 
درباره جزئیات ترور شــهید محســن فخری 

کشورمان  هســته ای  برجسته  دانشمند  زاده 
تاکید می کند که عملیات منجر به شــهادت 
دکتر فخری زاده، اولین تلاش عوامل موساد 
نبــوده و می نویســد: در ســال 2009 یک 
گروه ضربت طی عملیاتی برنامه ریزی شــده 
به دنبال ترور این دانشــمند هسته ای بوده 
اند و برای ایــن کار منتظر آمدن فخری زاده 
بودند اما این عملیات در لحظه آخر لغو شــد. 
موساد به لو رفتن این عملیات مشکوک شده 
بود و ظاهرا ایران برای آنها تله گذاشته بود. 
اما این بار موساد می خواست چیز جدیدی را 

امتحان کند.
نیویورک تایمز با اشاره به عملیات ترور شهید 
فخریــزاده در آذر 99 درباره جزئیات عملیات 
مــی آورد : عوامل ایرانی که برای موســاد 
کار می کردند، یک وانت نیســان آبی را کنار 
جاده ای که شهر آبسرد را به بزرگ راه اصلی 
متصل می کــرد، پارک کرده بودند. آن نقطه 
کمی مرتفع بود و می شد از آن جا ماشین هایی 
را که نزدیک می شــوند، دیــد. زیر برزنت و 
مصالح ســاختمانی که برای استتار و فریب 
در وانت قرار داده شــده بود، روی کف وانت 
یک ســلاح خودکار کالیبر ۷.۶2 میلی متری 
قرار داشت. حدود ســاعت 13 گروه ضربت 
سیگنالی دریافت کرد که آقای فخری زاده، 
همســرش و گروهی از محافظان مسلح او 
در ماشین هایی که خودرو او را همراهی می 
کردند، قرار است آبسرد را ترک کنند. عامل 
ترور که یک تیرانداز ماهر بود، موقعیت خود 
را تعیین و اســلحه را آماده شلیک کرده و به 
آرامی ماشــه را لمس کرد. اگرچه، او به هیچ 
وجه در نزدیکی آبســرد نبــود.  تک تیرانداز 
هزاران مایــل  دورتر، در محلــی مخفی به 
صفحه نمایش یک کامپیوتر چشــم دوخته 
بود. تمام گروه ضربت تــا آن موقع ایران را 

ترک کرده بودند.
این روزنامه ادامه می دهد: پس از این حادثه، 
بســیاری از منابع خبری ایران گزارش دادند 
کــه عامل ترور یک ربات قاتل بوده اســت 
و کل عملیات به شــکل کنتــرل از راه دور 

انجام شده اســت. این گزارش ها مستقیما با 
روایت موجود درباره درگیری مسلحانه میان 
تیم تــرور و محافظــان و گزارش ها درباره 
دســتگیری یا کشته شــدن برخی از عوامل 

ترور، مغایرت داشت.
این گزارش می  افزایــد: توماس ویثینگتون 
یک آنالیزور تســلیحات الکترونیکی در این 
باره به شبکه بی.بی.سی گفته بود که فرضیه  
وجود یک ربــات قاتل را »نباید به کلی باور 
کرد« اما این بار واقعا یک ربات قاتل در کار 
بود. انتشار داستان این که بعد از ظهر آن روز 
واقعا چه رخ داده بود و چگونه عملیات انجام 
شــد، برای اولین بار در این جا آمده اســت 
که مبتنی بر گفته هــای مقامات آمریکایی، 
اســرائیلی، ایرانی و دو مقام اطلاعاتی که در 
جریان جزئیات برنامه ریزی و اجرای عملیات 
بودند و اظهارات خانواده ی آقای فخری زاده 

در گفت وگو با رسانه های ایرانی است.
نیویورک تایمز در این گزارش مدعی شــده 
اســت: در این عملیات فناوری تک تیرانداز 
دقیــق کامپیوتــری ارتقــا یافتــه با هوش 
مصنوعــی و رصــد چند دوربینــه از طریق 
ماهواره برای اولین بار به کار رفت که سلاح 
آن قادر به شــلیک ۶00 گلوله در یک دقیقه 
بود. برخلاف پهپادها، این سلاح رباتیک در 
آسمان هیچ توجهی را به خود جلب نمی کرد.

این روزنامه در ادامه جزئیات بیشتری از این 
ســلاح خودکار ارائه داده و می نویسند: طبق 
گفتــه یک مقام اطلاعاتی مطلع از طرح این 
ترور، اســرائیل مدلی ویژه از سلاح خودکار 
FN MAG ســاخت بلژیک را انتخاب کرده 
بود که به یک دســتگاه رباتیک پیشــرفته 
متصل بود. ســلاح خودکار، ربــات و اجزا و 
تجهیــزات دیگر آن همگی باهم وزنشــان 
به یک تن می رســید، ســلاح و تمامی این 
تجهیزات تا حد کوچک ترین بخش هایشــان 
را از هــم باز کردنــد و قطعه بــه قطعه به 
روش های مختلف، از مســیرهای مختلف در 
زمان های مختلف به ایــران قاچاق کرده و 

سپس دوباره سر هم کردند.

این گزارش علاوه بر این آورده است: بخش 
رباتیک ســلاح طوری طراحی شده بود که 
کف وانت جا شــود. دوربین هــا هم که در 
جهت های مختلفــی روی وانت قرار گرفته 
بودند، باعث می شــدند اتــاق کنترل تصویر 
کاملی نه تنها از هدف و جزئیات امنیتی آن، 
بلکه از اطراف محل عملیات داشــته باشد. 
ســرانجام در مرحله آخر کار، وانت پر از مواد 
منفجره شــد تا پس از ترور، منفجر شــود و 
هیچ ردی باقی نگذارد. شلیک چنین سلاحی 
پیچیدگی های دیگری هم داشــت. ســلاح 
خــودکاری که روی یک وانت کار گذاشــته 
شــده باشــد، حتی اگر خودرو متوقف شده 
باشــد، پس از شــلیک و لگد اسلحه در پس 
هر تیری که از لوله ســلاح خارج می شود، 
تکان می خورد و مســیر گلوله های بعدی را 

عوض می کند.
نیویورک تایمز ادامــه می دهد: همچنین، با 
وجود این که کامپیوتــر از طریق ماهواره با 
اتاق کنترل ارتباط برقرار می کرد و اطلاعات 
را هم بسیار ســریع مخابره می کرد، باز هم 
تاخیر کمــی ایجاد می شــد؛ در واقع چیزی 
که اوپراتــور روی صفحــه نمایش می دید، 
لحظــه ای پیش اتفــاق افتاده بود و نشــانه 
گیری برای جبران آن هــم لحظه ای دیگر 
زمان می برد، تمام این هــا هم در حالی بود 
که خــودروی آقــای فخــری زاده در حال 
حرکت بود. زمانی که طول می کشید تصاویر 
دوربین ها به شلیک کننده برسند و زمانی که 
طول می کشــید پاسخ شلیک کننده به سلاح 
خودکار برســد، حتی بدون احتســاب مدت 
زمانی که طول می کشــید او واکنش نشان 
دهد، 1.۶ ثانیه تخمین زده شــده بود و این 
بازه زمانــی کافی بود تا تیری که به بهترین  
شکل نشانه گیری شــده بود، به خطا برود. 
به همین منظور، از فناوری هوش مصنوعی 
اســتفاده شــده بود تا تاخیری که به وجود 
می آمد، لرزش و ســرعت ماشــین را تنظیم 

کند.
این روزنامه همچنین نوشــت: چالش دیگر، 

اطمینان یافتن از ایــن بود که آقای فخری 
زاده در حال راندن خودرو اســت، نه یکی از 
فرزندان او یا همســرش. اسرائیل نمی تواند 
از همان تجهیزات جاسوســی که در جاهای 
دیگری مانند غزه اســتفاده می کند، از جمله 
اســتفاده از پهپادها برای تعیین هدف پیش 
از حملــه در ایــران بهره بگیــرد. پهپادی 
که آن قدر بزرگ باشــد کــه بتواند به ایران 
برسد، به آسانی می تواند توسط موشک های 
ضدهوایی ایران ســرنگون شــود. همچنین 
بــه پرواز درآمدن پهپادی در اطراف آبســرد 
که منطقــه ای آرام در حومه تهران اســت، 

می توانست کل عملیات را لو بدهد.
نیویورک تایمز می افزاید: راهکار این بود که 
از ماشینی که به ظاهر پنچر شده بود و روی 
یک جک قرار داشت و در دوراهی جاده اصلی 
متوقف شــده بود، همه چیز رصد شود. آنجا 
ماشین هایی که به سمت آب سرد می رفتند، 
باید دوربرگردان می کردند. این محل حدودا 
سه چهارم مایل از محل ترور فاصله داشت. 
این ماشین هم یک دوربین داشت. وانت آبی 
کنار بلوار امام خمینی پارک شــده بود. تیم 
تحقیقات بعدا پی برد که دوربین های امنیتی 

جاده را از کار انداخته بودند.
این روزنامه در بخش دیگری از گزارش خود، 
بــا ارائه جزئیات دیگــری از صحنه ترور که 
مربوط به پس از شــهادت شهید فخری زاده 
اســت، به بخش پایانی عملیات اشاره کرده 
و می نویســد: نیســان آبی منفجر شد. این 
تنها بخش عملیات بود که طبق برنامه پیش 
نرفت. این انفجار قرار بود ربات را کاملا خرد 
کند تا ایرانی ها نتوانند بقایای آن چه رخ داده 
بود را کنار هم قرار دهند. در عوض، بیشــتر 
قطعات این ســلاح به هوا پرتاب شــدند و 
ســپس روی زمین افتادند، بیش از آن آسیب 
دیده بود که بتوان آن را تعمیر کرد اما قطعات 
تا حد زیادی سالم مانده بودند. ارزیابی ایران 
مبنی بر این که حمله توســط یک ســلاح 
خودکار کنتــرل از راه دور »مجهز به هوش 

مصنوعی« انجام شده بود، صحت داشت.

یادداشت

واکنش نمایندگان به عضویت ایران در سازمان همکاری شانگهای
بعـد از عضویت ایران در سـازمان همکاری شـانگهای، 
نماینـدگان مجلـس شـورای اسـلامی به ایـن موضوع 
واکنـش نشـان داده و آن را فرصـت مغتنمـی بـرای 

اقتصاد کشـور دانسـتند.
بیسـت و یکمیـن اجـلاس سـران سـازمان همکاری 
شـانگهای بـا حضور سـران 12 کشـور عضـو و ناظر 
از جملـه سـید ابراهیـم رئیسـی، رئیـس جمهـوری 
برگـزار  تاجیکسـتان  پایتخـت  دوشـنبه  شـهر  در 
شـد. در ایـن اجـلاس منطقـه ای، عـلاوه بـر رئیس 
جمهـوری تاجیکسـتان بـه عنـوان کشـور میزبـان، 
سـران قرقیزسـتان، قزاقسـتان، بلاروس، پاکسـتان، 
و  داشـتند  حضـور  نیـز  ازبکسـتان  و  ترکمنسـتان 
روسـای جمهـوری روسـیه، چیـن، هند و مغولسـتان 
نیـز بـه صـورت مجـازی در ایـن نشسـت شـرکت 

. ند د کر
در پایان نشسـت سـران سـازمان شـانگهای، سـران 8 
کشـور عضـو اصلـی سـازمان، نظـر موافـق خـود را با 
تبدیـل عضویـت جمهـوری اسـلامی ایـران از عضـو 
ناظـر بـه عضـو اصلـی اعـلام و اسـناد مربـوط بـه آن 
را امضـا کردنـد. بـر ایـن اسـاس فرآینـد فنـی تبدیـل 
عضویـت ایـران بـه عنـوان یکـی از اعضـای اصلـی 
بـه  پـس  ایـن  از  کشـورمان  و  شـده  آغـاز  سـازمان 
عنـوان عضـو اصلـی این سـازمان مهـم منطقـه ای با 
کشـورهای عضـو همـکاری و تعامـل خواهـد داشـت.
بعـد از عضویت ایران در سـازمان همکاری شـانگهای، 
تعـدادی از نماینـدگان بـه ایـن موضوع واکنش نشـان 

دادنـد کـه در زیر مـی خوانید:
پرویز محمدنژاد نماینده مردم لنگرود:

»  پیوسـتن ایـران بـه  اتحادیـه شـانگهای اقتـدار ایـن 
اتحادیـه را بیشـتر مـی کنـد. دوبـاره زنـده کـردن  راه 
ابریشـم مـی تواند سـلطه طلبـی کشـورها را تبدیل به 

صلح و دوسـتی و رشـد و توسعه در  اوراسـیا کند.  ایران 
حلقـه وصل اوراسـیا اسـت.«

جعفر قادری نماینده شیراز:
ورود  دروازه  پیمـان  شـانگهای  در  ایـران  »عضویـت 
و  شـرق  بلـوک  اقتصادهـای  بـا  ارتبـاط  بـه   ایـران  
کشـورهای همسـایه و پایانـی بـر نـگاه انحصـار بـه 
اقتصادهـای غربـی اسـت. ایـن موفقیـت ابتـدای کار 
 دولـت رئیسـی ، نویـدی بـر حل بسـیاری از مشـکلات 

اسـت.«    اقتصـادی 
اردشیر مطهری نماینده گرمسار:

»جمهـوری اسـلامی ایـران پـس از 15 سـال، به طور 
رسـمی بـه عضویـت کامـل اجـلاس سـران سـازمان 
همـکاری شـانگهای درآمـد؛ ایـن پیمـان مـی توانـد 
فرصتـی مغتنـم باشـد بـرای اسـتفاده از ظرفیـت سـه 
میلیـارد نفـری و ۶0 میلیـون کیلومتـر مربعـی اعضای 
آن. ایـن گام ظرفیـت قـاره کهـن را در مقابـل اتحادیه 
دیپلماسـی  کشـید.  خواهـد  رخ  بـه  آمریـکا  و  اروپـا 

انقلابـی، اولیـن گام را دقیـق و درسـت برداشـت.«
علی خضریان نماینده تهران:

»  سـازمان شـانگهای  یـک الگـوی موفق جهـت تامین 
منافـع کشـورها در  نظـم جدیـد جهانی ، به جـای نظام 
کدخـدا محـور آمریکایـی اسـت که بـا حفظ اسـتقلال 
داخلـی  امـور  در  مداخلـه  عـدم  و  اعضـا  همه جانبـه 
یکدیگـر، ارتقـای منافع مشـترک را دنبـال می کند و با 
اصـول و اهـداف  سیاسـت خارجـی  جمهوری اسـلامی 

ایران نیـز همخوانـی دارد.   
پیوسـتن  ایـران  بـه شـانگهای، هم بـرای ایـران و هم 
بـرای این سـازمان،  منافع متعددی خواهد داشـت و در 
کنـار تقویـت قدرت ایـران در  نظـام بین الملـل  موجب 
بین المللـی  مهـم  مسـایل  در  سـازمان  نفـوذ  تقویـت 
می گـردد و قطعـا ایـن رویـداد منجـر بـه تقویـت نظم 

رهبـری  بـه  تک قطبـی  نظـم  بـا  منازعـه  در  جدیـد 
 آمریـکا  خواهد شـد.   

آنچـه پیرامـون پیوسـتن ایـران به سـازمان شـانگهای 
جهـت ثبـت تجربـه ملـت ایـران باید یـادآوری شـود، 
طـرح ادعـای جنـاب  محمدجـواد ظریـف  اسـت که به 
منظـور پیشـبرد اهـداف سیاسـی جریـان  غربگـرا ، در 
نامـه ای به مسـئولان نظـام مدعی موانـع توهمی مانند 
وضعیـت ایران در نسـبت با FATF جهـت عضویت در 

این سـازمان شـده بـود.«  
بهروز محبی نجم آبادی نماینده سبزوار:

»نـاک اوت جریـان نئولیبـرال توسـط دولـت مردمـی 
 رئیسـی  در دو حرکتـی کـه آنهـا بـه  FATF گـره زده 

بودند. 
جهـادی  همـت  و  واکسـن  آسـای  سـیل   1(واردات 

سـیون کسینا ا و
 2(عضویت در پیمان منطقه ای شانگهای.

 خسته نباشی سیّد جلیل القدر.«
سلمان اسحاقی نماینده قائنات:

»عضویـت  ایران  درسـازمان همکاری های شـانگهای 
ایـن  از  اسـتفاده  تاریخیسـت.  بـزرگ  رویـداد  یـک 
ظرفیـت، مـی توانـد اقتصـاد خراسـان جنوبـی، رضوی 
و سیسـتان و بلوچسـتان را متحـول و شـکوفا نمایـد. 
اکنون 3 اسـتاندار شـرق کشـور بـا شناسـایی، پیگیری 
نمـودن ظرفیـت هـای  سـازمان همـکاری  و عملـی 

شـانگهای  نقـش خـود را بایـد ایفـا نماینـد.«  
محمد صفایی نماینده گناباد:

شـانگهای،  پیمـان  در  ایـران  دائمـی  عضویـت  »بـا 
اتصـال کشـورهای آسـیای مرکـزی بـه بنـدر چابهـار، 
مهمتریـن محـور اقتصـادی، اجتماعی و فرهنگی آسـیا 
خواهـد بـود. دولـت بایـد با فوریـت و با جذب سـرمایه 

خارجـی ایـن محـور حیاتـی را احـداث نماید.«

محمد حسن آصفری نماینده اراک:
تاجیکسـتان،  پایتخـت  دوشـنبه،  تاریخـی   »   جمعـه 
قفلـی بـود بـر دهـان کسـانی کـه مـی گفتنـد  کدخدا  
آمریکاسـت و  اقتصـاد  کشـور را بـا دنیـا تعطیـل کـرده 

بودنـد. شـانگهای  تـازه آغـاز راه اسـت...«   
محسن علیزاده نماینده سپیدان:

»عضویـت ایـران در  پیمان شـانگهای  و ارتباط نزدیک 
تـر بـا کشـورهایی کـه بیـش از ۴0 درصـد جمعیـت 
جهـان را بـه خـود اختصاص داده انـد، این پیـام را دربر 
دارد کـه آینده ایران به برجام وابسـته نیسـت و دسـت 
جمهـوری اسـلامی بـرای تامیـن منافـع اقتصـادی و 

سیاسـی خود بـاز خواهد بـود.« 
مجتبی یوسفی نماینده اهواز:

»امـروز اتفاقـی نیـک در روابـط بیـن المللـی مـا رقـم 
خـورد.  ایـران  در کنار روسـیه، چین و هنـد عضو  پیمان 
شـانگهای  شـد. تقویـت روابـط و منافـع با کشـورهای 
عضـو ایـن پیمـان سـرآغاز فصـل جدیـد در اقتصـاد و 
سیاسـت ماسـت کـه ثمـره تفکـر ملـی، توسـعه ای و 
اتحـاد دولـت و  مجلس  بـرای خدمت به مردم اسـت.«   

الهام آزاد نماینده نایین:
همـکاری  سـازمان  در  ایـران  رسـمی  عضویـت  »بـا 
شـانگهای، ظرفیت هـای متقابـل اقتصـادی، فرهنگـی 
و امنیتـی بـرای دو طـرف ایجـاد گردیـد و ایـران بـه 
عنـوان کریـدور شـرق بـه غـرب و شـمال بـه جنـوب 
نقـش مهمـی در آینـده منطقـه و جهـان ایفـا خواهـد 

» . د نمو
اقبال شاکری نماینده تهران:

»عضویـت ایران در سـازمان همکاری های شـانگهای 
در کنـار چین، روسـیه و هنـد اولین گام بـرای بی تاثیر 
شـدن تحریمهاسـت. دیپلماسـی فعال، صرفا در ارتباط 
بـا چند کشـور غربی نیسـت! بایـد برای ارتبـاط با تمام 

کشـورها برنامه داشـته باشیم.«
علی حدادی نماینده ساوجبلاغ:

»اتفاقـات امیدوارکننـده روزهای اخیـر، بویژه عضویت 
دائـم در  پیمـان شـانگهای ، عـلاوه بـر اثبـات وجـود 
تخصـص، تعهد و شـرف در بـن مایه دولت سـیزدهم، 
نشـان می دهـد کـه چقـدر بـه بهانه هـای واهـی چون 
FATF و تحریم هـا، فرصـت رشـد و شـکوفایی اقتصاد 

را از کشـور و ملـت عزیـز دریـغ کردند.« 
علی آقازاده نماینده رشت:

»پیوسـتن رسـمی ایران به  سازمان شـانگهای  با وجود 
فشـارهای متعـدد نظام هـای بین المللـی، نشـان دهنده 
الملـل،  بیـن  روابـط  در  پایـان عصـر یکجانبه گرایـی 
راهبـردی  و  جهـان  در  جدیـدی  نظـم  شـکل گیری 
تاثیرگـذار و مهـم بـر رونـد همـکاری هـای امنیتـی، 
اقتصـادی و فرهنگـی ایـران در راسـتای سیاسـتهای 

همسـایگی و منطقـه ای اسـت.« 
مالک شریعتی نماینده تهران:

»عضویـت دائـم جمهوری اسـلامی ایران در  سـازمان 
شـانگهای ، گرچه نتیجه روندی از گذشـته است، بدون 
دیپلماسـی  دسـتگاه  و  رییس جمهـور  جـدی  اهتمـام 
جدیـد، محقـق نمـی شـد. ایـن دسـتاورد مهـم، پایان 
»غربگرایـی محـض و تکیـه بـر نقطـه هـای خیالی« 
و آغـاز سیاسـت »نـگاه به شـرق و آسـیا محـوری« و 
تقویـت »دیپلماسـی همسـایگی« ایـران خواهـد بود.« 

سید نظام موسوی نماینده تهران:
» ایـران بـه عنـوان عضـو رسـمی اجلاس شـانگهای 
پذیرفتـه شـد. حـالا در کنـار روسـیه، چیـن و هنـد، 
جمهـوری اسـلامی ایـران ضلع چهـارم »مربـع قدرت 
شـرق« را شـکل مـی دهـد. وارد نظـم نوینـی در قرن 
21 شـده ایـم کـه از منظر اقتصـادی و سیاسـی، مربع 
قـدرت شـرق، اثرگذارتریـن بازیگـر ایـن نظـم جدیـد 

ست. ا
سـازمان همـکاری شـانگهای برخـلاف نمونـه غربـی 
آن یعنـی سـازمان ناتـو، معاهـده ای صرفـاً نظامـی و 
امنیتـی نیسـت بلکـه ابعـاد قابـل توجهـی از همکاریها 
در حـوزه هـای فرهنگـی، بازرگانی، بانکـی و انرژی را 

شـامل می شـود.
 منطقـه آزاد تجاری سـازمان و باشـگاه انـرژی از جمله 

برنامـه هـای مهـم در این باره اسـت.«
محسن دهنوی نماینده تهران:

»بـا پذیـرش ایـران بـه عنـوان عضو رسـمی سـازمان 
وارد  مـا  خارجـی  سیاسـت  شـانگهای ،  همـکاری 
افق هـای روشـن تری شـد. همـکاری با همسـایگان و 
شـرکای آسـیایی بایـد رکـن دکترین سیاسـت خارجی 
دولـت سـیزدهم باشـد. اقتصـاد مقاومتـی عـلاوه بـر 
بـا  تحریم هـا  بـرای شکسـتن  اسـت،  درون زا  آن کـه 

اقتصادهـای جهانـی نیـز تعامـل دارد.«
عزت الله اکبری تالارپشتی نماینده تهران:

»در اولیـن سـفر خارجـی  رئیسـی ، جمهوری اسـلامی 
ایـران بـه عضویـت دائم سـازمان همکاری شـانگهای 
درآمـد. گام اقتصـادی مهـم و اساسـی جهت شکسـتن 
محاصـره اقتصـادی آمریـکای تروریسـت. نوید بخش 
بـرای جبهـه انقـلاب و درس عبـرت بـرای غربگداهـا 

کـه فرصتهـای ملی را بـه گـروگان گرفتـه بودند.« 
احمد نادری نماینده تهران:

»عضویـت دائـم ایـران در گـروه شـانگهای، اقدامـی 
در راسـتای تغییـر نظـم جهانـی و آغاز دوران آسـیایی 
اسـت. بارهـا نوشـته ام کـه از سـال 2011 و بـا آغـاز 
انقلابهـای بیـداری و سـپس بـه انحراف کشـاندن آنها 
و درگیـری هـا و خونریـزی هـای منطقـه، تغییـر نظم 
آغـاز شـده.  ایـران یکـی از قدرتهـای اصلـی در نظـم 

چنـد قطبـی آینده اسـت«
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افتتاح 210 پروژه محرومیت زدایی در خراسان شمالی 
فرمانده ســپاه حضرت جوادالائمه)ع( خراسان 
شمالی گفت: همزمان با گرامیداشت هفته دفاع 
مقدس، 210 پروژه محرومیــت زدایی در این 
استان افتتاح می شود که بیشتر آن در ساخت و 

تجهیز مسکن محرومان است.
به گزارش روزنامــه »صبح امروز« و به نقل از 
ایرنا، سردار ســرتیپ دوم اسماعیل فرجی روز 
گذشته در نشســت خبری با اصحاب رسانه با 
گرامیداشــت هفته دفاع مقدس، اظهار داشت: 
این پــروژه های قابل افتتاح که به همت گروه 
های جهادی و بســیجی تکمیل شده است در 
سه بخش ســاخت و تجهیز مسکن محرومان، 
مساجد و آبرسانی به روستاهای محروم استان 

مورد بهره برداری خواهد گرفت.

وی افــزود: همچنیــن در این هفتــه در قالب 
طرح اطعام حســینی، 200 هــزار پرس غذای 
گرم و 2 هزار بسته معیشتی نیز بین نیازمندان 
استان توزیع می شود.ســردار فرجی برگزاری 
رژه موتوری در مرکز اســتان را از دیگر برنامه 
های هفته دفاع مقدس عنوان کرد و گفت: در 
این هفته از چهار هزار پیشکسوت دفاع مقدس 
تجلیــل و  هزار نفر از خانواده های شــهدا نیز 
دیدار می شــود.وی افزود: اجرای 100 برنامه 
تحــت عنوان آبروی محله توســط حوزه های 
بســیج، نواختن زنگ مقاومت و ایثار با حضور 
راویان دفاع مقدس و تجلیل از مدافعان سلامت 
از دیگر برنامه های هفته دفاع مقدس در استان 
اســت.تلفات جنگ نرم بیــش از جنگ های 

نظامی استفرمانده سپاه حضرت جوادالائمه)ع( 
در استان، خاطرنشــان کرد: جنگی که امروزه 
دشــمن با ابزار رســانه و فضای مجازی به راه 
انداخته است، جنگی اســت که به ظاهر خون 
ریزی ندارد ولی تلفات آن بیش از جنگ نظامی 
اســت.وی افزود: این جنــگ ادراکی محدود 
به زمان خاصی نیســت و وســعت آن تمامی 
ســرزمین ها را پوشش می دهد تا جوانان را از 

باورها و ارزش های اسلامی دور سازد.
ســردار فرجی با تاکید بر نقش رسانه های در 
این جنگ ادراکی، تصریــح کرد: در این میان 
اصحاب رســانه و اهل قلم باید بیش از گذشته 
هوشــیارانه و آگاهانه عمل کند زیراکه در این 
فضــای جنگی برخی از عناصــر داخلی تحت 

جریان نفوذ دشمنان را همراهی می کنند.
امنیت کشور مرهون رشادت های شهدا است

وی با بیان اینکه رشــادت هــای ایثارگران و 
شهدا شایســته بهترین تقدیرها است، تصریح 
کرد: امنیتی که هــم اکنون در جای جای این 
کشور اسلامی حاکم است مرهون رشادت های 
جوانان ایثارگری اســت که برای حفظ ارزش 

های اسلام و انقلاب جان خود را فدا کردند.
ســردار فرجی افزود: در واقع اگر امروزه شاهد 
صدور ارزش هــای انقلاب اســلامی و تفکر 
بسیجی به کشــورهای منطقه هستیم، این امر 
نتیجه تــلاش رزمندگان جان بر کفی اســت 
کــه هیچگاه ا ارزش های مقــدس خود کوتاه 
نیامدنــد.وی یادآور شــد: جــدای از امنیت و 

اقتدار نظام اســلامی ایران، امروزه نگاه تمامی 
مظلومان جهان به جمهوری اســلامی است تا 
با تکیه بر نیروهای مردمی تمامی دسیسه های 

مثلث غربی، عبری و صعودی خنثی شود.
31 شــهریور تا هفتم مهرماه بــا عنوان هفته 
دفاع مقدس نامگذاری شــده است.خراســان 
شمالی بیش از ســه هزار شهید تقدیم انقلاب 
کرده اســت، همچنین بیش از 35 هزار رزمنده 
در دوران دفــاع مقــدس در عملیات ها حضور 
داشــته اند.تعداد کل ایثارگران این استان 10 
هــزار 2۷۷ نفر، تعــداد کل آزادگان 39۷ نفر و 
جانبازان هفت هزار و 232 نفر است.خراســان 
شــمالی 8۶3 هزار نفر جمعیت دارد و در شمال 

شرق کشور واقع است.

نرخ سود بین بانکی به ۱۸.۷۴ درصد رسید
بررســی جدول تغییرات هفتگی نرخ ســود بازار بین بانکی نشان می دهد که این نرخ به 

18.۷۴ درصد رسیده و رشد آرامی داشته است.
به گزارش روزنامه »صبح امــروز« و به نقل از ایرنا، بازار بین بانکی یکی از ارکان بازار 
پول اســت که در آن بانک ها و موسسات اعتباری برای تامین مالی کوتاه مدت و ایجاد 
تعــادل در وضعیت نقدینگی خود با یکدیگر معامله می کنند و در فاصله زمانی کوتاه و با 

نرخ سودی معلوم بازپرداخت کنند.
در این بازار، بانک هایی که دارای مازاد منابع هســتند به بانک های دچار کسری قرض 
می دهند تا بتوانند از طرف دیگر نرخ ســود را در بازار مدیریت کنند. همچنین این بازار 
کمک می کند تا بانک ها برای تامین نقدینگی به بانک مرکزی مراجعه نکنند در نتیجه 

از انبساط حجم نقدینگی جلوگیری می شود.
 نرخ بهره بین بانکی به عنوان یکی از انواع نرخ های بهره در بازار پول به نرخ های سود 

یا بهره در سایر بازارها جهت می دهد.
آخرین داده های آماری بانک مرکزی نشــان می دهد که نرخ بازار بین بانکی در ابتدای 
سال 19.9 درصد بود و نرخ سود در این بازار روند نزولی داشته است و در پایان فروردین 

ماه به عدد 19.82 درصد و اردیبهشت ماه 19.۶ درصد رسید.
در خردادماه که هیجان انتخابات بالاگرفته اســت نرخ سود بازار بین بانکی جهش جزئی 
0.18 درصدی داشــت و معادل 18.۴9 درصد بود. این نرخ در چهارمین ماه سال 18.۶1 

درصد بود و در پایان مردادماه سیر نزولی داشته و 18.۴ درصد شد.
بررسی جداول نشان می دهد که نرخ سود بین بانکی در شهریورماه نسبت به ماه قبل از 
آن رشــد داشته است و از 18.29 درصد در چهارم شهریورماه به 18.۷۴ درصد در بیست 

و پنجم همین ماه رسیده است.
بانک مرکزی در گزارشــی اعلام کرد در مردادماه برای کنترل نرخ سود بازار بین بانکی 
از ابزارهای خود همچون ســپرده گذاری قاعده مند بانک ها نــزد بانک مرکزی و توافق 

بازخرید معکوس، منابع مازاد در بازار بین بانکی را تا حد امکان جمع آوری کرد.
براســاس اعلام بانک مرکزی این بانک هیچ دخالت مستقیمی در بازار بین بانکی انجام 
نــداد و تنها رابطه بین بانک ها را اصلاح کرد. بــه این صورت که هم اکنون بانک های 
دارای کســری منابع با اتکا بــه اوراق مالی دولت و در نرخ ســقف دالان از این منابع 
استفاده کنند به این روش اعتبارگیری قاعده مند می گویند و موجب بهبود نسبی مدیریت 

نقدینگی در این بانک ها شده است.
به گزارش ایرنا، همانطور که پیش از این ذکر شــد نرخ سود بازار بین بانکی متفاوت از 
نرخ سود بانکی است. نرخ سود بانکی به میزان سود سپرده گذاری کوتاه و بلندمدت افراد 
در بانک ها تعلق می گیرد اما نرخ بین بانکی به ســودی که بانک ها از یکدیگر استقراض 

کرده اند پرداخت می شود.

ورود ۱۰میلیون تن کالای اساسی 
در ۵ماهه امسال

مدیرکل امور بندری ســازمان بنادر و دریانوردی گفت: در 5ماهه نخست 1۴00 بیش از 
10میلیون تن کالای اساسی از طریق بنادر وارد کشور شده است.

به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از خبرگزاری تســنیم، روانبخش بهزادیان با 
تأکید بر اینکه یکی از مهم ترین اولویت دولت در شــرایط فعلی، تأمین کالاهای اساسی 
مورد نیاز مردم نظیر گندم، ذرت، جو، سویا، دانه های روغنی، برنج، شکر و روغن خوراکی 
است، گفت: با توجه به نیاز روزانه کشور به مصرف کالاهای اساسی، ضروری است این 

گونه کالاها پس از ورود به بنادر کشور، سریعاً مراحل ترخیص را پشت سر بگذارند.
وی ادامه داد: مشکلات متعدد از جمله تأمین و تخصیص ارز، عدم هماهنگی دستگاه های 
صادرکننده مجوز و مســئول در امر ترخیص و خروج کالا و... باعث شــده است حجم 

قابل توجهی از کالاهای اساسی در بنادر دپو شود.
مدیرکل امور بندری سازمان بنادر و دریانوردی با بیان اینکه »به رغم سختی های مرتبط 
با تحریم، توانسته ایم در پنج ماهه اول سال جاری بیش از 10 میلیون تن کالای اساسی 
از طریق بنادر کشــور وارد کنیم که نســبت به مدت مشابه سال گذشته 15 درصد رشد 
داشته اســت«، گفت: در صورت عدم ترخیص به موقع، امکان فاسد شدن و خودسوزی 

بخشی از کالاهای اساسی وجود دارد.
وی افزود: ظرفیت نگهداری کالاهای اساســی در بنادر کشور شامل انبارها و سیلوهای 
نگهداری غلات حدود ۶ میلیون تن اســت که به نظر می رســد بنادر با کل ظرفیت خود 

مشغول تخلیه و ترخیص کالاهای اساسی به داخل کشور هستند

مرغ ارزان شد
قیمت هر کیلو مرغ گرم کامل نسبت به ابتدای شهریور ماه با کاهش 5000 تا 10 هزار 

تومانی همراه شده و به 33 تا 35 هزار تومان رسیده است.
به گزارش روزنامه »صیح امروز« و به نقل از ایسنا، بر اساس مشاهدات میدانی از خرده 
فروشــی های سطح شهر تهران قیمت هر کیلو مرغ گرم آماده طبخ با کاهش 5000 تا 
10 هزار تومانی به حدود 33 تا 35 هزارتومان رســیده و این روند نزولی قیمت مرغ نیز 

از هفته پیش آغاز شده است.
گفتنی است در مردادماه و ابتدای شهریور ماه سالجاری قیمت مرغ برای مصرف کنندگان 
بــه ۴0 هزار تومان و در برخی مناطق به ۴5 هزار تومان هم رســید. افزایش قیمتی که 
فعالان صنعت طیور علت آن را سودجویی و انحرافات در شبکه توزیع، دقیق نبودن آمار 

جوجه ریزی، کمبود تولید جوجه یکروزه  و افزایش قیمت جوجه عنوان کرده بودند.
البته چنــدی پیش نائب رییس کانون انجمن صنفی مرغداران گوشــتی اعلام کرد که 
وزارت جهاد کشــاورزی در خصوص ســاماندهی بازار جوجه یکروزه تصمیماتی اتخاذ 
کرده است که با عملیاتی شدن آنها قیمت جوجه یکروزه 30 درصد کاهش خواهد یافت 
و التهاب بازار آن کاســته خواهد شــد. تصمیماتی چون افزایش فاصله جوجه ریزی به 
90 روز، انجــام جوجه ریزی20 درصد کمتــر از پروانه فعالیت برای واحدهای تولیدی و 
ممنوعیت جوجه ریزی مازاد زنجیره ها، که اگر چه این تصمیمات انتقادات کارشناســان 

را به دنبال دارد ولی تا حدودی منجر به کاهش قیمت ها خواهد شد.

افزایش ۸۵ درصدی واردات گوشی 
موبایل

در سال جاری واردات گوشی روند افزایشی طی کرده و تا 85 درصد رشد داشته است.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از ایسنا، بررسی آمار تجارت خارجی ایران در 
پنج ماه ابتدایی امسال نشان می دهد که در مجموع یکمیلیارد و 395 میلیون دلار واردات 

گوشی با برندهای مختلف صورت گرفته است.
این در حالی است که در همین دوره در سال گذشته ۷5۶ میلیون دلار گوشی وارد ایران 
شده بود که بیانگر افزایش حدود 85 درصدی گوشی از نظر ارزش در سال جاری است.
حجم واردات گوشــی در ســال جاری حدود 25۶0 تن بوده و در مقایسه با پنج ماه اول 
ســال 1399 حدود 3۶ درصد رشد دارد،  در سال گذشــته 188۴ تن گوشی وارد کشور 

شده است.
روند افزایشــی واردات گوشی در حالی اتفاق افتاده که گزارش های قبلی نشان داده بود 
بــا وجود محدودیت واردات، این کالا در صدر اقلام وارداتی قرار دارد و حتی از هر یک 

از کالاهای اساسی وارد شده میزان آن بیشتر است.
این در حالی اســت که در مجموع در پنج ماه اول ســال جــاری تجارت خارجی ایران 
)واردات و صادرات( حدود 35 میلیارد دلار بوده که تقریبا نیمی از آن را واردات تشــکیل 

می دهد واز آن نزدیک به 1.۴ میلیارد دلار به گوشی موبایل اختصاص داشته است.

خبر

نگاهی به؛ 

آینده تعاملات تجاری میان ایران و افغانستان
از  مــاه  حــدود چهــار 
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در  طالبان  درگیــری 
افغانستان می گذرد، با 
ورود مجدد طالبان به 
کشور همسایه و ایجاد 
جنــگ و تنــش داخلی 
گرفتن  دســت  در  برای 
قدرت این کشــور سبب 
بــی ثباتــی در مرزهای 
جغرافیایــی افغانســتان 
بر  ناخواسته  و  خواســته 
تجارت میان تهران و کابل تاثیر گذار است، 
این  پرســش را در اذهان عمــوم مردم و 
مســئولین کشور شکل داده که آینده روابط 
اقتصــادی و تجاری کشــورمان در دوران 
حضــور طالبان دســتخوش چــه تغییراتی 

می شود؟
اهمیــت روابــط اقتصــادی مابیــن ایران 
و افغانســتان از ایــن جهت حائــز اهمیت 
بوده که این کشــور یکــی از مقاصد اصلی 
صادرات غیر نفتی ایران اعم از محصولات 
کشاورزی، معدنی و ســایر نیازهای داخلی 

مردم افغانستان است.
وضعیت مساعد تر مالی افغانستان 

نسبت به ایران 
البته این نکته قابل چشــم پوشی نیست که 
افغانستان شرایط مالی و بانکی مساعدتری 
در ســطح بین المللی نسبت به ایران دارد و 
با توجه به حجم صــادرات غیر نفتی ایران 
به این کشــور، ظرفیت خوبــی برای ورود 
دلار و ارزهــای بین المللی از محل تجارت 
با افغانســتان عاید اقتصاد مالی کشورمان 

می شود.
اقتصاد افغانســتان قبلًا متکی به دلارهای 
نقدی بود که از خارج از کشــور به بازار و از 

آنجا به بانک مرکزی سرازیر می شد.
کمبود نقدینگی بعد از حضور طالبان 

بــه دنبال تصــرف پایتخت کابل توســط 
طالبان، کارشناســان بانکــی می گویند که 
کمبود پول نقد می توانــد منجر به افزایش 
تأثیر  قیمت کالاهای اساســی و همچنین 

منفی بر واردات شود.
مســئله کمبود پول نقد در افغانستان هفته 
هاســت که مشــکل ساز شــده است و در 
روزهای اخیر گزارش می شــود که مقامات 
بانک هــای افغانســتان نگرانی های خود را 
دراین مورد با بانک مرکزی مطرح کرده اند.

با توجه به شــرایط فعلی پیش بینی شــود 
صــادرات ایران به افغانســتان در نیمه دوم 

سال دچار افت شود.
اهمیت افغانستان در حوزه صادرات 

از 8 میلیارد دلار واردات ســالانه به کشور 
افغانستان 3.5 میلیارد دلار آن توسط ایران 
انجام می شــود بنابراین این کشور به لحاظ 
روابط تجاری برای ایران کشــور با اهمیتی 

به شمار می رود. 
ثبات و پایداری امنیتــی یکی از مهم ترین 
شــروط تجارت صحیح و موفق اســت که 
متاســفانه ایــن روزها با افزایــش تنش و 
درگیــری میان طالبان و مردم افغانســتان، 
تــوازن و تعــادل تجاری نیز دســتخوش 
تغییرات قرار گرفته که بازار و اقتصاد ایران 

نیز از آن تاثیر گرفته است.
تبعات جابجایی قدرت و حکومت در 

افغانستان 
جهت بررسی بیشتر و دقیق تر روابط تجاری 
و اقتصــادی ایران و افغانســتان با محمود 
سیادت، عضو هیات نمایندگان اتاق بازرگانی 

خراسان رضوی به گفت وگو نشستیم:
بازرگانی  اتــاق  عضو هیــات نماینــدگان 
خراســان رضوی می گوید: در افغانســتان 
شــاهد جابجایی کامل قدرت بودیم؛ بدین 
معنــا که حامیــان خارجــی گروهی که در 
موضع قدرت و حاکمیت حضور داشت کنار 
رفتــه و افرادی که تا کنــون علیه حکومت 
پیشین مبارزه کرده، امروز قدرت را در دست 

گرفتند.
محمــود ســیادت در مصاحبه بــا خبرنگار 
صبــح امــروز پیرامون وضعیــت تعاملات 
اقتصادی ایران و افغانســتان بعد از تنش ها 
و درگیری هــای حکومتــی اضافه می کند: 
بازیگــران داخلی و خارجی عرصه اقتصاد و 
قدرت کشور همسایه پس از به دست گرفتن 
قدرت توســط طالبان تغییر کرده و به طبع 
تغییرات سیاســی و امنیتی، طبیعی است که 

تغییراتی در حوزه اقتصاد نیز رخ بدهد.
بلوکه شدن ارزهای افغانستان در 

بانک های خارجی
وی ابــراز می کنــد: در حال حاضر شــاهد 
کاهش شــدید قدرت خرید مردم افغانستان 
پس از تغییر حکومت هستیم و این کاهش 
خرید، معلول نگرانی  مردم این کشور برای 
آینده افغانســتان و همچنین بلوکه شــدن 
پول های افغانســتان در بانک های آمریکا و 

دیگر بانک های خارجی است.
ســیادت بیان می کند: پــس از ایجاد تنش 
و درگیری میان صاحبان قدرت در کشــور 
همســایه ما و تغییر حکومت توسط طالبان، 
این کشــور حامیان و سرمایه داران خارجی 
خود را از دســت داده و برآیند این مســائل 
سبب شده که امروز در افغانستان شاهد یک 
فقر گســترده و نگرانی از آسیب های بشری 
هستیم که امید اســت این شرایط زود گذر 

باشد.
امید است طالبان با دنیا تعامل کنند

عضو هیات نمایندگان اتاق بازرگانی خراسان 
رضوی اذعان می کند: آینده افغانســتان را 
این گونه متصوریم که طالبان بتوانند با دنیا 
تعامل بکنند و فضا و شــرایط جامعه مدنی 

را به شــیوه ای فراهم نموده تا دنیا حکومت 
طالبان را پذیرفته و با آن تعامل کنند.

وی ادامه می دهد: اگر در آینده کشــورهای 
دنیــا حکومت جدید طالبان را به رســمیت 
بشناســند، در  افغانســتان بســتر مناسبی 
برای ســرمایه گذاری در حوزه های مختلف 
اقتصادی، کشــاورزی و به ویژه حوزه معدن 
فراهم آمده و با افزایش امنیت نسبی، ایران 
نیز همچون ســال های اخیر ســهم خود را 
از این کشــور غنی در خصــوص تعاملات 

اقتصادی دریافت کنیم.
عضو هیات نمایندگان اتاق بازرگانی خراسان 
رضوی تشــریح می کند: قرابــت فرهنگی، 
زبانی و تاریخی 2 ملت، طی سنوات گذشته 
به تقویت روابط اقتصادی نیز منجر شــد و 
از ســوی دیگر، عمده فعالیت های تجاری 
در افغانستان با محوریت بخش خصوصی و 
فراتر از رویکردهای دولتی دنبال می شود و 
همین امر، پیوند عمیقی در تعاملات بخش 
خصوصی 2 کشور ایجاد نموده است و امید 
اســت در آینده این تعاملات به خوبی حفظ 

شود.
اهمیت تعاملات ایران و افغانستان  

وی ادامــه می دهــد: افغانســتان از منظر 
اقتصادی، شــریک بسیار مهمی برای ایران 
تلقی می شــود و آینده پژوهی در این باب، 
یک ضرورت مهم به شمار می آید که ما آن 

را مجدانه دنبال خواهیم کرد.
مشــاور رییس اتاق بازرگانــی ایران تاکید 
می کنــد: در حال حاضر مقصد بخشــی از 
افغانستان  بازار  کالاهای صادراتی خراسان، 
اســت و تقاضا نیز از طرف بازار این کشور 
بــرای تامین کالای مصرفــی مردم، وجود 
دارد. به همین استناد باید در سایه تحولات 
جدید، موضوع تعاملات اقتصادی 2 کشــور 
نیز به طور جدی مورد توجه دســتگاه های 

متولی در ایران باشد.
طالبان؛ عامل عمده ناامنی های افغانستان

ســیادت در خصوص برقراری امنیت نسبی 
در تجــارت در مرزهای مشــترک ایران و 
افغانســتان اظهار می کند: عمده ناامنی های 
افغانســتان ناشــی از تقابل بیــن طالبان و 
دولت مرکزی و نیروهــای خارجی صورت 
می گرفت که با تسلط طالبان بر امور داخلی 
و حکومتی در اکثر نقاط این کشــور امنیت 

تاحدودی برقرار شده است.
وی اضافه می کند: هنوز در خصوص کارکرد 

اختلاف  افغانســتان،  حکومت طالبــان در 
نظرهای زیادی وجود داشــته و باید منتظر 
مانــد تا ببینیــم طالبان چه نــوع حکومت 
داری را انتخاب می کننــد؛ قطعا اگر همان 
روش حکومتی 20 ســال پیش خود را ادامه 
دهند به طور حتــم و یقین با جامعه جهانی 
و همســایگان و نیز آحاد مردم این کشور با 
مشــکل و تنش روبرو می شوند. اما آنچه تا 
کنون رخ داده نشان از تفاوت های محسوس 
حکومت طالبان به گذشته است و امید است 

که تفاوت ها ادامه دار باشد.
کاهش فساد اداری و رشوه خواری؛ نتیجه 

حکومت طالبان
ســیادت توضیح می دهــد: امنیت حکومتی 
افغانستان به نسبت ســال های گذشته اگر 
بهتر نشــده باشــد قطعا بدتر نشده چرا که 
طالبان که خود عامــل ناامنی بودند اکنون 
قدرت را در دســت گرفته و فســاد اداری 
گمرکات و مســیر صادرات در مقایســه با 
سال های قبل کمتر شــده که این شاخصه 
حکومت طالبــان در دوره قبل نیز بود که با 
فساد و رشــوه خواری به نسبت دولت های 
اشــرف غنی مخالفت بیشــتری نشان داده 
و در عمل نیز این مخالفت را پیاده ســازی 

کردند.
وی در خصوص وضعیت واردات و صادرات 
ایران و افغانســتان می گویــد: بعد از ایجاد 
تنش و درگیری میان حکومت افغانســتان 
و طالبــان، صادرات به این کشــور کاهش 
محسوســی داشــته و به نظر می رسد این 
کاهش صــادرات فعلا ادامــه دار بوده که 
عامل اصلی این امــر، کاهش قدرت خرید 
مردم و بلوکه شــدن ارزهــا و بودجه های 
خارجی این کشــور و نیز خروج و تعطیلی و 
رکود سفارت خانه ها و ان جی یوهای خارجی 

حاضر در افغانستان است.
خروج سرمایه از افعانستان منجر به 

کاهش صادرات ایران شد 
سیادت خاطر نشان می کند: برآورد می شود 
حــدود 300 نفــر از افــرادی کــه عمدتا 
تمکن مالی داشــته، این کشور را به مقصد 
کشــورهای اروپایی ترک کرده و از کشور 
خود فرار کردند که این گریختن در کاهش 

قدرت خرید مردم تاثیر گذار است.
وی اطــلاع می دهد: اکنون در افغانســتان 
شــاهد کاهش ارزش پول بوده که کاهش 
صــادرات در ادامه این روند یک امر طبیعی 
بــوده و از ابتدای تغییر حکومت و قدرت در 
این کشــور حدود 30 درصد صادرات ایران 
به مقصد افغانستان کاهش یافته و محتمل 
است که این آمار متاسفانه افزایش پیدا کند.

مواد مخدر و محدودیتهای بهداشتی 
واردات ما از افغانستان را محدود کرده 

است
بازرگانی  اتــاق  عضو هیــات نماینــدگان 
خراســان رضوی ابراز می کند: واردات ما از 
افغانستان همیشه به خاطر عدم تنوع کالا و 
محصولات این کشور محدود بوده و نیز در 
حقیقت نگرانی از انتقال مواد مخدر به داخل 
ایــران از طریق واردات به ایران و همچنین 
قرنطینه ای  و  بهداشــتی  محدودیت هــای 
همیشــه مانع بوده که ما واردات مناسبی از 

مبدا این کشــور داشته باشیم و امیدوارم که 
در آینده فعالیت های این دو کشــور افزایش 

واردات را نیز شاهد باشیم.
وی در خصــوص وضعیــت بازارچه های 
مرزی ایــران توضیح می دهد: بازارچه های 
مرزی اکنون فعال بوده و عمده بازارچه های 
مرزی ما در دوغارون بوده و قرار اســت به 
زودی بازارچه ای در مرز ماهیرود نیز ایجاد 
شده و به دنبال توسعه این بازارچه ها بوده 
و همچنین به دنبال این هستیم که کارکرد 
بازارچه های مرزی را بهبود بخشیده و نیز 
کارکرد و نفع ایــن بازارچه های اقتصادی 
بــه مرزنشــینان برســد و در حقیقت دو 
طرفه شــدن بازارها در دست اقدام و نیاز 
تلاش های مســتمر بیشــتری است و در 
مجموع اگر بازارچه ها در جایگاه خود قرار 
بگیرد می توانند موثرتر از شــرایط کنونی 
بوده و رفاه و افزایش درآمد مرزنشــینان را 

در پی داشته باشد.
گرفتن سهم خود از بازار اقتصادی 

افغانستان
سیادت در پایان متذکر شد: واقعیت ان است 
کــه بازیگران صحنه اقتصادی افغانســتان 
تغییــر کرده و هندوســتان از این عرصه تا 
حدود زیادی کارکرد آن کاهش پیدا کرده و 
به نوعی از صحنه حذف شده و شاهد کاهش 
حضور اروپا و آمریکا در افغانستان بوده و از 
طرفی پاکســتان و چین بــه ویژه به عنوان 
دو بازیگر برنده صحنه سیاسی-سیاســی-
امنیتی افغانستان پررنگ تر از قبل در حوزه 
اقتصادی ظاهر شــده و بنگاه های اقتصادی 
و تشکل ها و بخش های دولتی مرتبط ایران 
نیز باید سعی کنند تا چشم انداز و سناریویی 
از آینده تعاملات ایران و افغانســتان ترسیم 
کرده و تلاش کنیم در شــرایط جدید سهم 
ایــران را در حوزه هایی که تاکنون به خاطر 
حضور آمریکا و غربی ها اجازه حضور نداشته 
افزایــش بدهیم چرا که بــه صورت طبیعی 
با وجود رقبای جدیــد و رقبایی که از رانت 
سیاســی و امنیتی بیشتری برخوردار هستند 
بتوانیم حضور ایران در صحنه اقتصادی این 
کشــور و تعاملات اقتصادی با افغانستان را 

افزایش دهیم.

امنیت حکومتی 
افغانستان به نسبت سال های 
گذشته اگر بهتر نشده باشد 
قطعا بدتر نشده چرا که طالبان 
که خود عامل ناامنی بودند 
اکنون قدرت را در دست 
گرفته و فساد اداری گمرکات 
و مسیر صادرات در مقایسه با 
سال های قبل کمتر شده که 
این شاخصه حکومت طالبان 
در دوره قبل نیز بود که با 
فساد و رشوه خواری به نسبت 
دولت های اشرف غنی مخالفت 
بیشتری نشان داده و در عمل 
نیز این مخالفت را پیاده سازی 
کردند

پس از ایجاد تنش و 
درگیری میان صاحبان قدرت 
در کشور همسایه و تغییر 
حکومت توسط طالبان، این 
کشور حامیان و سرمایه داران 
خارجی خود را از دست داده 
و برآیند این مسائل سبب شده 
که امروز در افغانستان شاهد 
یک فقر گسترده و نگرانی از 
آسیب های بشری هستیم که 
امید است این شرایط زود 
گذر باشد

اکنون در افغانستان 
شاهد کاهش ارزش پول بوده 
که کاهش صادرات در ادامه 
این روند یک امر طبیعی بوده 
و از ابتدای تغییر حکومت و 
قدرت در این کشور حدود 
30 درصد صادرات ایران به 
مقصد افغانستان کاهش یافته 
و محتمل است که این آمار 
متاسفانه افزایش پیدا کند.
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سندروم تونل کارپال چیست و به چه 
عواملی وابسته است؟

مهسا ایزدخواه، کارشناس آسیب شناسی ورزشی
و  رنـج آور  بیمـاری  دسـتی،  مـچ  تونـل  سـندروم 
ناتوان کننـده ای اسـت کـه در اثـر افزایـش فشـار داخـل 
کانـال مـچ دسـتی ایجـاد شـده و در نتیجـه آسـیب بـه 
عصبـی کـه از داخـل کانال رد می شـود )عصـب مدیان( 

می دهـد. رخ 
چنانچـه بـه هـر علتـی، فشـار کانـال ناحیـه مـچ دسـت 

افزایـش یابـد، خون رسـانی بـه عصـب کاهـش و مجموعـه  ای از علائـم را پدیـد 
مـی آورد کـه نشـان دهنده سـندروم کانـال مچ دسـتی اسـت. براسـاس تحقیقات، 
ایجـاد ایـن عارضـه مربـوط به شـغل اسـت و بیشـتر در افـرادی دیده می شـود که 
مـچ دستشـان به صـورت  مکرر و بـرای مدت طولانی در شـرایط نامناسـب و غیر 

دارد. قرار  اسـتاندارد 
ریسـک فاکتورهـا )عوامـل خطـر( در ایجـاد سـندروم تونـل مچ دسـتی بـه عوامل 

زیر وابسـته اسـت:
افـراد میانسـال و بیـن 30 تـا ۶0 سـالگی، برخی مشـاغل کـه از حـرکات تکراری 
و شـدید مچ دسـت زیـاد اسـتفاده می کنند؛ همچـون تایپیسـت ها، پیانیسـت  ها و...
همچنیـن ایـن سـندروم در زنـان، 3 تا ۴ برابر بیشـتر از مـردان رخ می دهد. معمولا 
ایـن سـندروم دسـت غالـب و مسـلط را درگیر می کند و اگر در هر دو دسـت باشـد 
علائـم در دسـت غالـب شـدیدتر اسـت. بیمـاران دچـار دیابـت، نقـرس، آرتریـت 

روماتویئیـد، کـم کاری تیروئیـد و... بـه این سـندروم مبتلا می شـوند.
از علت های سندروم تونل مچ دست می توان به عوال زیر اشاره کرد:

سـندروم تونـل کارپـال زمانـی اتفـاق می افتـد کـه بافت های اطـراف تانـدون خم 
کننـده دسـت،  متـورم شـده و بـه عصـب  فشـار وارد می کنند.

 برخی از عوامل موثر در ایجاد این بیماری عبارتند از :
آسـیب دیدگی مـچ دسـت کـه باعث تـورم، رگ به رگ شـدن یا شکسـتگی شـود. 
پـرکاری غـده هیپوفیـز، کـم کاری تیرویید، اسـترس کاری، وجود کیسـت یا تومور 

و حـرکات تکـراری مـچ دسـت کـه مهم ترین عامـل این عارضه اسـت.
 علائـم ایـن سـندروم شـامل خـواب رفتگی،  بی حسـی، مور مور یا سـوزن سـوزن 
شـدن انگشـتان 2،3،۴، درد مـچ دسـت در شـب یـا پـس از کار زیاد، خـواب رفتن 
شـدید دسـت و انگشـتان تـوام بـا درد و ناراحتـی شـبانه کـه سـبب بیدار شـدن از 

می شـود. خواب 

خبر

 اگر امکان صحبت ندارید به پلیس
 اس ام اس دهید

رئیـس سـایت فوریت هـای پلیسـی 110 خراسـان رضـوی گفـت: بـرای افـرادی 
کـه کم تـوان و بیمـار هسـتند یـا امـکان برقـراری تمـاس تلفنـی ندارنـد، سـامانه 
پیامکـی 11051 فراهـم اسـت کـه می تواننـد از آن طریـق گزارشـات خـود را بـه 

برسـانند.   ثبت 
ایسـنا نوشـت: محسـن موسـی پور در در بازدیـد خبرنـگاران از مرکـز فرماندهـی و 
کنتـرل پلیـس خراسـان رضوی در خصـوص اپراتورهـای مرکز 110 اسـتان اظهار 
کـرد: ایـن مرکـز دارای 80 اپراتـور اسـت کـه همگـی از نیروهـای تحصیل کرده و 
گزینش شـده هسـتند. رضایتمندی نسـبی شـهروندان که در تماس با 19۷، نظرات 
خـود را در خصـوص کیفیـت پاسـخگویی اپراتورهـا ابـراز می کننـد، نشـان دهنده 

عمکرد خـوب نیروها اسـت.
وی بـا اشـاره بـه اینکـه مرکز 110 اسـتان روزانه بیـش از 1۶ هزار تمـاس دریافت 
می کنـد، گفـت: البتـه چنـد روز قبـل کـه خبرهایـی مبنـی بر لغـو محدودیـت منع 
تـردد شـبانه اعـلام شـد، تعـداد تماس هـای 110 در روز بـه 20 هـزار تمـاس نیـز 

رسـید کـه مـردم بـرای رفع ابهامـات در ایـن خصـوص تمـاس می گرفتند.
موسـی پور ضمـن بیـان اینکـه »تنهـا مرکـزی کـه در طـول دوران کرونـا هیـچ 
تعطیلـی نداشـت، مرکـز 110 اسـتان بـود کـه به صـورت 2۴ سـاعته پاسـخگوی 
شـهروندان اسـت«، گفـت: مشـاوره خانوادگـی، تحصیلـی، موضوعـات اجتماعـی، 
جرایـم راهنمایـی رانندگـی و... از جملـه مسـائلی هسـتند کـه اپراتورهـای مـا در 
مرکـز 110 اسـتان پوشـش می دهند و شـهروندانی را کـه برای دریافـت راهنمایی 
در ایـن حوزه هـا تمـاس می گیرنـد، به مرکز مشـاوره پلیـس 110 معرفـی می کنند.

رئیـس سـایت فوریت هـای پلیسـی 110 خراسـان رضـوی در خصـوص پیگیـری 
مسـائل امنیت سـایبری گفت: شـماره تمـاس 09۶380 که تلفن مرکـز فوریت های 
سـایبری اسـتان اسـت کـه شـهروندان می توانند بـرای کسـب مشـاوره و پیگیری 
در خصـوص کلاهبرداری هـای سـایبری با این شـماره تماس بگیرند. کارشناسـان 

پلیـس فتـا به صورت 2۴ سـاعته پاسـخگوی افراد هسـتند.
وی تاکیـد کـرد: همچنیـن اگـر فیشـینگ)کلاهبرداری اینترنتـی( یـا هـک کارت 
بانکـی بـرای شـخصی اتفاق بیفتند و بـه 110 گزارش دهد، پس از دریافت شـماره 
کارت و شـماره ملـی فـرد، بـا اداره مبـارزه بـا جعـل و کلاهبـرداری پلیـس آگاهی 
هماهنـگ می شـود و حسـاب بلافاصلـه مسـدود می شـود تـا سـرقت ادامـه پیـدا 
نکند.موسـی پور در پایـان خاطرنشـان کـرد: همچنیـن بـرای افـرادی کـه کم توان 
و بیمـار هسـتند یـا امکان برقـراری تمـاس تلفنی ندارند، سـامانه پیامکـی 11051 

فراهـم اسـت کـه می تواننـد از آن طریـق گزارشـات خـود را به ثبت برسـانند.

طلاق صوری؛ این بار برای دریافت 
حقوق بازنشستگی والدین 

معـاون سـابق امـور خانـواده مرکز امور زنـان و خانواده ریاسـت جمهوری با اشـاره 
بـه انجـام طلاق هـای صـوری در کشـور بـرای گرفتن حقـوق بازنشسـتگی پدران 
و مـادر، گفـت: طلاق هـای صـوری در کشـور انجـام می گیـرد و امـوال دولتـی را 
می بلعـد و هیـچ کسـی حواسـش نیسـت. در برخـی اسـتان ها خانواده هـا بـرای 
بدسـت آوردن پولـی، بـه صـورت صـوری طـلاق می گیرند تـا حقوق بازنشسـتگی 
پـدر یـا مـادر خـود را بگیرنـد و سـپس مجـددا بـر سـر زندگـی مشـترک خـود باز 

می گردنـد.
ایسـنا نوشـت: زهـرا سـجادی در نشسـتی بـا متخصصان اصولگـرا در حـوزه زنان 
و خانـواده کـه در معاونـت امـور زنـان و خانـواده برگزار شـد، با اشـاره بـه افزایش 
آمـار طـلاق و لـزوم توجـه بـه طلاق هـای صـوری انجـام شـده، اظهار کـرد: این 
طلاق هـای صـوری بـار سـنگین مالـی و ضربـه ای بـه دولـت وارد و هیـچ کسـی 
نیسـت کـه بـر آن نظـارت کنـد کـه آیا اینهـا که جدا شـده اند بـر سـر زندگی اند یا 
واقعـا جـدا شـده اند؟وی ادامـه داد: جالـب اسـت در مدارس هـم، مـادران بچه ها و 
اولیـاء بـه هـم طـلاق صـوری را توصیه می کننـد که ایـن کار را کردیـم خیلی هم 
خـوب بـود و بـه هـم ایـن طلاق هـای صـوری را یـاد می دهنـد. ایـن امر بررسـی 
جـدی می طلبـد. معـاون سـابق امـور خانـواده مرکز امـور زنـان و خانواده ریاسـت 
جمهـوری در بخـش دیگـری از سـخنانش بـا اشـاره بـه لـزوم توجه به سـتاد ملی 
زن و خانـواده، ادامـه داد: یکـی از کارهـای بزرگتـری که ظرفیـت آن در مرکز امور 
زنـان و خانـواده وجـود دارد و باید به روز شـود، سـتاد ملی زن و خانواده اسـت. اگر 
ایـن سـتاد ملـی زن و حانـواده با قوت سـر کار باشـد و چالشـها را با حضـور رییس 
جمهـوری و هشـت وزیر بررسـی کنـد، می تواند خیلـی قوت گیرد و سیاسـت های 
تصویـب شـده اش را می تـوان بـه دانشـگاه هـا و حوزه هـا و ان جـی اوهـا سـپرد. 

سـتاد ملـی زن و خانـواده ظرفیت بزرگی اسـت.

یادداشت 

مردم عادی به دز سوم واکسن کرونا نیاز ندارند

تحولات افغانستان  چه تأثیری بر تعداد دانش آموزان اتباع در ایران داشته است؟

کمیته مشــورتی فدرال به ســازمان غذا و داروی 
آمریکا )FDA( توصیه کرد مجوز تزریق دز ســوم 
واکسن کرونا به افراد بالای ۶5 سال و گروه های 
پرخطر را صادر کند؛ تصمیمی که نشــان می دهد 
مردم عادی نیاز به تزریق واکســن تقویتی ندارند.
ایرنا له نقل از تارنمای هیل نوشت: کمیته مشورتی 
فدرال روز جمعه به اتفاق درباره چنین توصیه ای 
به توافق رســید. این رای گیــری در حالی انجام 
شــده که کمیته فدرال با اکثریت آرا با توصیه ها 
درباره استفاده گسترده از دزهای تقویتی برای هر 

فرد بالای 1۶ سال در آمریکا مخالفت کرده است.
این اقــدام همچنین انتقاد از دولــت جو بایدن و 
ضربــه غیرمنتظــره ای به طرح او بــرای تزریق 
واکســن به همه آمریکایی های بالای 1۶ سال از 

20 سپتامبر)29 شهریور( است.
مایکل کوریلا مدیر موسســه ملی سلامت آمریکا 
گفت: »هنوز معلوم نیســت که دز ســوم واکسن 
مزیتی برای جوانان داشــته باشــد. نمی توان هر 
وقت که فکر می کنیم مشکلی وجود دارد به مردم 
واکســن بزنیم«.رای این کمیته مشورتی الزام آور 

نیســت و ســازمان غذا و داروی آمریکا مجبور به 
پذیرش آن نیست، اما اگر این سازمان به این رای 
بی اعتنا باشد ابهامات مهمی را در خصوص مساله 
دخالت سیاســی بر خواهد انگیخت و دانشمندان 
عضو این ســازمان را در مقابل مقام های سیاسی 
قرار خواهد داد که از طرح بایدن درباره تزریق دز 

سوم واکسن کرونا حمایت می کنند.
اعضای کمیته فدرال درباره این که چه کســی با 
ریســک بالا مواجه اســت و باید دز سوم واکسن 
را دریافت کند تصمیم گیری نکرده اســت، اما این 

طبقه بندی می تواند شــامل کارکنان مراقبت های 
بهداشتی و افراد دارای بیماری های دیابت یا چاقی 

مفرط و بیماری های قلبی باشد.
افرادی که نقص سیستم ایمنی دارند تاکنون واجد 
شرایط دریافت دز تقویتی واکسن هستند هر چند 
که توصیه های تزریق گســترده تر دز ســوم فقط 
درباره واکسن های »فایزر« و »بیون تک« کاربرد 
دارد. افرادی که واکســن »مدرنا« و »جانســون 
اند جانســون« را دریافت کرده انــد تا زمان مجوز 
سازمان غذا و داروی آمریکا نمی توانند دز سوم را 

دریافت کنند.تحقیقات در آمریکا نشان می دهد که 
به مرور زمان واکنش ایمنــی بدن در برابر کرونا 
کاهش می یابد، اما واکســن های کنونی همچنان 
اجــازه نمی دهنــد افراد بــه نوع شــدید بیماری 
کووید-19 مبتلا شــوند. یک دانشــمند سازمان 
کنترل و پیشــگیری از بیماری ها در آمریکا گفته 
اســت آمار و اطلاعات نشــان می دهد هر چند به 
مرور زمــان میزان محافظــت در مقابل ابتلا کم 
می شــود، اما محافظت از بــدن در مقابل بیماری 

شدید همچنان انجام می شود.

سرپرســت امور بین الملل و مــدارس خارج از 
کشور درباره تاثیر تحولات افغانستان بر افزایش 
تعداد دانش آموزان افغانستانی در کشور توضیح 

داد.
باشگاه خبرنگاران جوان نوشت: میترا تیموری، 
دربــاره وضعیت روند ثبت نــام از دانش آموزان 

اتباع خارجــی و به ویژه اتباع افغانســتانی در 
کشــور با توجه به تحولات اخیر این کشــور 
بیان کرد: ســاماندهی امور اتباع بر عهده اداره 
کل امــور اتباع و مهاجرین خارجی اســت، در 
صورت ســاماندهی اســتان محل اقامت اتباع 
توســط ســازمان های مربوط و افزایش تعداد 

دانش آموزان ثبت نام شــده، اقدامات لازم در 
این خصوص توسط اســتان ها و مناطق انجام 

می شود.
بــه گفته وی، آموزش کــودکان لازم التعلیم از 
و  است  آموزش وپرورش  مهمترین دغدغه های 
طی سال های گذشته آموزش وپرورش خدمات 

شایانی را بدون هیچ گونه تبعیضی و به صورت 
رایگان به دانش آمــوزان اتباع خارجی خصوصا 

افغانستانی ارائه داده است.
سرپرست امور بین الملل و مدارس خارج از کشور 
در پاســخ به این پرســش که آیا  شرایط فعلی 
آموزش مجازی تاثیــری بر تعداد دانش آموزان 

اتباع خارجی داشــته است یا خیر، تصریح کرد: 
به طور دقیق نمی تــوان از کاهش یا افزایش 
تعداد دانش آمــوزان اتباع خارجی صحبت کرد. 
با نگاهی به تجربه سنوات قبل احتمال افزایش 
5 الی 10 درصــدی ثبت نام دانش آموزان اتباع 

خارجی نسبت به سال گذشته وجود دارد.

زنگ خطر تشدید ضایعات موادغذایی؛

وقتی 50 درصد درآمد نفتی کشور را به سطل زباله می ریزیم
بنفشه رحیمی

ایــران در آخریــن آمارهای شــاخص جهانی 
گرسنگی، رتبه سی ام را از آن خود کرده است. 
درواقع شــاخص ایران، در ســال1992 برابر با 
5.1۷، در ســال2000 برابر با  13.۶ و در سال 
2008 برابر بــا ۷.8 بوده که این بیانگر حرکت 
خــوب کشــور در زمینه کاهش گرســنگی و 

سوء تغذیه ناشی از فقر غذایی بوده است. 
به گزارش روزنامه »صبح امروز« ضایعات مواد 
غذایی در ایران 35 میلیون تن می باشــد حال 
آن که در اتحادیه اروپا با 2۷ کشــور عضو، تنها 
90 میلیون تن مواد غذایی دور ریخته می شود. 
طی یــک تحقیق علمی، ارزش مادی ضایعات 
مواد غذایی در ایران 15 میلیارد دلار برآورد شده 
که اگر این میزان را با درآمد نفتی در شــرایط 
غیرتحریم مقایســه کنیم، متوجه می شویم که 
مردم ایران تقریباً 50 درصد درآمد نفتی کشور را 

با ضایعات غذا به سطل زباله می ریزند.
پرســش اساسی این است با وجود آنکه بخشی 
از جمعیت از ســوءتغذیه و عدم دسترسی کافی 
به مواد غذایی در کشــور رنج می برند و با وجود 
تأکید بــر آموزه های دینی مبنــی بر مصرف 
صحیــح، پرهیز از اســرافکاری و زیاده روی در 
مصرف چرا همچنان شاخص های دور ریز غذا 
در ایران همچنان بالا است به طوری که حجم 
زیادی از درآمدهای کشــور را تحت شعاع قرار 

می دهد؟
نســرین شعبان زاده، مردم شــناس معتقد است 
که مشــکل ســوءمصرف به ســال های اخیر 
بازمی گردد. شــرایط فرهنگی، آداب و رسوم و 
حتی اقلیمی کشور ایران طوری نبوده که حتی 
اگر مردم بخواهند، بتوانند مصرف بالایی داشته 
باشند؛ یعنی شرایط خاص و دشوار جهت فراهم 
کردن موادغذایی  باعث  می شــده که مصرف 

بهینه ای در طول زندگی خود داشته باشند.
 وی در گفت وگو با صبــح امروز با بیان اینکه 
»عاملی که کمک کرده تا مصرف به ســمت 
نامناســبی حرکت کند بحث رسانه هاســت« 
می افزاید: در واقع رســانه باعث شــده شرایط 
جدیدی رویت شــود کــه این شــرایط یک 

فرهنگ سازی همگانی را ایجاد کرده است.
هزینه هــای موادغذایی، فدای امــوری دیگر 

می شود
این مردم شناس تصریح می کند: وقتی که تعادلی 
در مصرف مواد غذایی نباشد، می تواند سوءتغذیه 
به بار بیاورد؛ ما گروه هایی را می شناســیم که 
ممکن است بتوانند از مواد غذایی استفاده کنند 
یا مواد اصلی را به بدن شان برسانند، اما همین 
هزینه را صرف امر دیگری می کنند؛ پس چیزی 
که اهمیت دارد اعتدال در استفاده از مواد غذایی 
است چه به جهت حجم مصرف و چه به جهت 

کیفیت اقلامی که وجود دارد.
بــه گفته وی، فرهنگی به وجود آمده که تصور 
می شود هرچه کمیت مواد غذایی بیشتر باشد به 
لحاظ تغذیه ای مشکلی نداریم، بلکه اول از همه 

باید در مفهوم مصرف اصلاحی حاصل شود.
مصرف گرایی؛ نتیجه افول اخلاقیات 

شعبان زاده با بیان اینکه »سرچشمه این مشکل 

از نگاه فرهنگی و مردم شناسانه افول اخلاقیات 
است« توضیح می دهد: مثلًا وقتی که ما فاکتور 
اصلی وفاداری را حتی نســبت به مواد غذایی 
هم نداشته باشیم به راحتی می توانیم آن را دور 
بریزیم. اگر این رفتارها گســترش پیدا کند به 
مرتبه انسانی هم می رسد و در نتیجه می توانیم 

حتی به یک فرد هم وفادار نباشیم. 
آموزش و پرورش؛ زیردست رسانه ها 

این مردم شناس با اشاره به نقش اجزای مختلف 
جامعه در این زمینه تصریح می کند: از ســمت 
بدنه جامعــه، خانواده و از طرف ســازمان ها و 
مراکز کشور، رســانه که دیگر سازمان ها حول 
آن می چرخند نقش مؤثری را در حوزه مصرف 
ایفــا می کنند. به جای اینکه آموزش و پرورش و 
فضای تعلیم و تربیت بر رســانه تاثیرگذار باشد، 
بیشتر رســانه موثر واقع شده و این یعنی وزنه 
فضای تعلیم و تربیت آنقدر سنگین نبوده که آن 

را تحت تأثیر خود قرار دهد.
شــعبان زاده در مورد وضعیت نامناســب برخی 
استان ها در دسترسی به موادغذایی و بالا بودن 
میزان ســوءتغذیه در آن می گوید: این مسئله، 
نســبی است؛ یعنی ما باید ابتدا شاخص هایی را 
تعریف کنیم و بعد مقایسه ای داشته باشیم، اما 
آن چیزی که از رسانه ها پیداست در سیستان و 
بلوچستان با معضل خاصی در زمینه سوءتغذیه و 

مصرف مواد غذایی مواجه ایم.
اگرچه که وضعیت سوء مصرف مواد غذایی در 
برخی استان ها بیشتر به چشم می خورد؛ به ویژه 

در شهرهای بزرگتر بیشتر با دورریز مواد غذایی 
روبه رو هســتیم، اما از سویی دیگر عدم توازن 
امنیت غذایی در بخش های مختلف یک شهر یا 
یک استان منجر به ایجاد مشکلات سوء تغذیه 
و به مراتب مشــکلات جسمی برای افراد شده 
است. برای مثال دسترســی به مواد غذایی در 
بخش های مختلف مشهد متفاوت است درواقع 
دسترســی عادلانه ای در این زمینه وجود ندارد. 
در سطح استان نیز شهرستان هایی چون تایباد، 
باخرز، خلیل آباد و خواف از ســوء تغذیه و عدم 

دسترسی کافی به مواد غذایی رنج می برند.
زهــرا اباصلتــی، رئیس گروه تغذیــه معاونت 
بهداشتی دانشــگاه علوم پزشکی مشهد معتقد 
است امنیت غذایی به سه فاکتور بستگی دارد؛ 
موجودی مواد غذایی، دسترسی به مواد غذایی و 
استفاده بهینه از آن، اگر به این سه مولفه توجه 
شود، می توان گفت که جامعه از امنیت غذایی 
برخوردار اســت. هر یک از سیاست هایی که در 
جامعه اعمال می شــود منجر به ارتقا بخشیدن 
یا حتی ایجاد امنیت غذایی بین مردم می گردد. 
وی در زمینه لزوم تعریف صحیح ســبد غذایی 

برای گروه هــای مختلف جامعه اظهار می کند: 
نکته حائز اهمیت اینجاســت که وضعیت سبد 
غذایی و دسترســی مردم به آن باید مورد توجه 
قرار بگیرد. به عنــوان مثال اگر جامعه ای را در 
نظر بگیریم که معتقد اســت برای مادر باردار و 
کودک یک سری موادغذایی خاص باید فراهم 
شــود، در واقع به این معناست که سبد غذایی 
مناســب را برای این قشر خاص تعریف کرده . 
البته باید توجه شــود که هر جامعه ای باید آن 
دسته از مواد و سبد غذایی را تعریف کند که اولا 
امکان دسترسی به آن را داشته  و ثانیا متناسب با 

فرهنگ آن جامعه و مردم باشد. 
درآمدها دیگر جواب گو نیستند

اباصلتی در راستای تاثیر وضع اقتصادی بر تامین 
موادغذایی تصریح می کند: امنیت غذایی بسته 
به ادوار مختلف در کشــور تحت تاثیر عوامل 
گوناگونی قرار گرفته که یکی از مهمترین این 
فاکتورها سطح اقتصادی است. گاهی در جامعه 
دسترسی به سبد غذایی امکان پذیر است، ولی به 
دلیل وضعیت نامناسب اقتصادی، مردم توانایی 
تأمین آن ندارند. البته عوامل دیگری هم در این 

زمینه دخیل هستند. 
به گفته وی، گاهی مردم بیشتر هزینه  هایشان را 
به سمت هزینه های غیرخوراکی سوق می دهند 
پس نکته ای کــه در اینجا اهمیــت دارد این 
اســت که باید با آموزش و فرهنگی که ایجاد 
می کنیم، بتوانیم مردم را به سمتی هدایت کنیم 
که هزینه های خوراکی را جزء اولویت های اول 

خود قرار دهند. 
وضعیت نامناسب غذایی تایباد، باخرز، 

خلیل آباد و خواف
رئیس گروه تغذیه معاونت بهداشــتی دانشگاه 
علوم پزشکی مشهد از آمارهای اخیر در استان 
و کشــور خبر می دهد: طبق آخرین آمارها در 
ســال 1391 خراســان رضوی به ویژه شــهر 
مشهد  از نظر بحث امنیت غذایی وضعیت نسبتاً 
مناســب تری دارد؛ اما باید توجــه کرد که این 
آمار در نقاط مختلف مشــهد یکسان نمی باشد؛ 
یعنی حاشیه این شهر نیازمند توجه و رسیدگی 
بیشتری برای تامین موادغذایی است. در سطح 
استانی هم شهرســتان های مرزی مانند تایباد، 
باخرز، خلیل آباد و خواف نسبت به شهرستان های 
دیگر استان که در حیطه بررسی ها و آمارهای ما 

قرار دارند وضعیت نامناسب تری دارند.
وی می افزاید: طبق بررسی هایی از سوی هشت 
دانشگاه کشــور، اســتان هایی مانند سیستان 
و بلوچســتان، ایلام، کرمانشــاه، کهگیلویه و 
بویراحمد و برخی از شهرســتان های خراسان 

جنوبی از ناامنی غذایی رنج می برند.
اباصلتــی در زمینه تاثیر ســوء تغذیه بر روی 
ســلامت جسمی افراد خاطرنشــان می کند: تا 
قبل از شــیوع ویروس کرونــا وضعیت بهتری 
داشتیم. یکی از شاخص های سوء تغذیه در هر 
جامعه ای، کوتاه قدی کودکان اســت. در کشور 
ما کوتاه قدی کودکان از ســال 1380 تا سال 
1398 از ۶ درصد به 2.9 درصد روند کاهشــی 
داشــته؛ به این معنا که میزان کوتاه قدی آنان 
کمتر شده و شاهد کاهش خوبی بوده ایم، اما این 

آمارها هم چنان ثابت مانده و فعلا تغییری در آن 
مشاهده نمی شود.

کاهش مصرف لبنیات با شیوع بیماری 
کرونا

وی در راســتای تاثیر شــیوع بیماری کرونا بر 
تغذیه افراد خاطرنشان می کند: طبق بررسی ها و 
به دنبال اطلاع رسانی های بعضا نادرست، شاهد 
تغییراتی در میــزان مصرف برخی از گروه های 
غذایی بوده ایم؛ مثلًا بــاور غلطی که در زمینه 
مصرف لبنیات برای مضر بودن آن در شــرایط 
کرونایی ایجاد شــده بود، باعث شد که مصرف 

لبنیات به میزان زیادی، کاهش یابد. 
برخی موارد از حیطه کاری علوم پزشکی 

خارج است
او در پاسخ به این سوال که علوم پزشکی برای 
بهبود وضعیت تغذیــه افراد چه اقداماتی را باید 
انجام دهد؟ می گویــد: همان طور که گفتیم از 
مســائل قابل توجه در این زمینه، دسترسی به 
مواد غذایی است؛ تنظیم درآمد مردم و اصلاح 
امــور اقتصادی از حیطه کاری علوم پزشــکی 
خارج است، اما شناسایی گروه های آسیب پذیر 
و معرفی آن ها به سازمان های حمایتی و خیرین 

کمک علوم پزشکی در این زمینه است. 
ایران، جزو رتبه های نخست اسراف در 

مواد غذایی
 اباصلتــی در مورد نقــش جامعه برای کاهش 
میزان دورریز موادغذایی در کشور بیان می کند: 
با توجه بــه اینکه هم در دین و ســنت و هم 
در فرهنگ مــردم ایران به صرفه جویی توصیه 
شــده، اما کشور ما در زمینه اسراف مواد غذایی 
جــزء رتبه های اول اســت؛ در نتیجه آگاهی و 
اطلاع رســانی به مردم خصوصا در زمینه  طرز 
تهیه، پخت، مصرف و نگهــداری موادغذایی 
بسیار ضروری است. این آموزش و اطلاع رسانی 
نه تنها از سوی بهداشت بلکه از طریق صنعت و 
معدن، جهاد کشاورزی، آموزش وپرورش و همه 
سازمان ها امکان پذیر است.وی در پاسخ به این 
سوال که دیگر کشــورها برای کاهش دور ریز 
مواد غذایی چه سیاست هایی را به کار می گیرند؟ 
تصریح می کند: آموزش و نهادینه کردن استفاده 
بهینه نه تنها در زمینه خورد و خوراک، بلکه در 
هر زمینه دیگــری از دوران کودکی افراد آغاز 
می شــود. همچنین ترســیم فرآیند تولید مواد 
غذایی بــرای کودکان به صــورت عملی این 
مسئله را به کودک منتقل می کند که برای تهیه 
هر یک از مواد مصرفی چه میزان وقت و انرژی 
صرف می شود؛ در نتیجه به ارزش بالای آن پی 
برده و زاویه دید وی را به مصرف تغییر می دهد.

طبق بررســیهای صورت گرفته حجم ضایعات 
محصولات کشــاورزی کشــور بین 25تا 35 
درصد کل تولیدات برآورد می شــود. این عدد 
برای برخی محصولات باغی یا با فسادپذیری 
بالا گاهی به 50 درصد نیز می رسد که میانگین 
ضایعات در بخش تولیــد محصولات باغی در 

استان 20 درصد برآوردشده.
طبق آمارهای فائو، مقدار تولیدات موادغذایی در 
جهان برابر ۴ میلیارد تن است که حدودا 1.2 الی 
2 میلیارد تن از آن را ضایعات به خود اختصاص 

می  دهد. براساس بررســی های انجام شده در 
کشــور، ضایعات محصولات زراعی، 1۶ درصد 

و محصولات باغی، 28 درصد است.
دولت باید با برنامه ریزی و ارائه روش ها، کشاورز 

را در راستای بهره وری بهتر تشویق کند.
وجــود عامل های متفــاوت از دیگر علت هایی 
است که به دو شیوه منجر به افزایش ضایعات 
می شــوند. اول با توجه به طولانی بودن فرایند 
انتقال محصول از مزرعه به دست مصرف کننده، 
حمل و نقل نادرست و فقدان سردخانه و سیستم 
انبارداری مجهز و دوم اینکه برخی کشــاورزان 
به دلیل هزینه بسیار تبادل محصول از فروش 
محصولات جلوگیری کرده که همین امور منجر 

به فساد محصولات می شوند.
درنتیجه در همین راســتا باید راهکارهایی در 
زمینه کیفیت و بســته بندی محصول صورت 
بگیــرد و درنهایت بــا اســتفاده از روش های 

بازاریابی، مشتری خارجی جذب کرد.
البته دولــت هم با ارائه تســهیلات و افزایش 
صادرات محصولات کشاورزی علاوه بر ارزآوری 

به کشور، میزان ضایعات را کاهش دهد.
تقریباً هیــچ راه حلی در کوتاه مدت برای بهبود 
مصرف و دسترســی عادلانه به مواد غذایی در 
کشــور وجود ندارد؛ درواقع اولین نکته در این 
زمینه بهبود وضعیت اقتصادی افرادی اســت 
که از عدم دسترســی کافی به مواد غذایی رنج 
می برند و حمایت های سازمان های مردم نهاد از 
آن ها. اما اگر بخواهیم در رابطه با ســوءمصرف 
مواد غذایی اقدامی صحیح انجام دهیم باید بر دو 
فاکتور خانواده و رسانه و نقش موثر آن ها در رفع 
مشکل ســوءمصرف مواد غذایی تأکید داشت، 
هرچند در این بین آنچه که از اهمیت بالاتری 
برخوردار اســت، رسانه می باشد تا از  طریق آن 

بتوان فرهنگ سازی لازم را به وجود آورد.

ضایعات مواد غذایی در 
ایران 35 میلیون تن می باشد 
در صورتی که در اتحادیه 
اروپا با 2٧ کشور عضو، تنها 
٩0 میلیون تن مواد غذایی 
دور ریخته می شود. طی یک 
تحقیق علمی، ارزش مادی 
ضایعات مواد غذایی در ایران 
١5 میلیارد دلار برآورد شده 
که اگر این میزان را با درآمد 
نفتی در شرایط غیر تحریم 
مقایسه کنیم، متوجه می شویم 
که مردم ایران تقریباً 50 
درصد درآمد نفتی کشور را 
با ضایعات غذا به سطل زباله 
می ریزند

شعبان زاده: وقتی که 
ما فاکتور اصلی وفاداری را 
حتی نسبت به مواد غذایی 
هم نداشته باشیم به راحتی 
می توانیم آن را دور بریزیم
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جایزه بهترین بازیگری سینمای فنلاند 
به شهاب حسینی

شــهاب حســینی، جایزه بهترین بازیگری را برای نقش آفرینی در فیلم »اولین برف«، از فنلاندی ها 
دریافت کرد.به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از ایرنا، جوایز سالانه سینمای فنلاند )یوسی(، 

شهاب حسینی را به عنوان بهترین بازیگر انتخاب کرد. 
شهاب حسینی، این جایزه را برای فیلم »اولین برف«، ساخته حامی رمضان، کارگردان ایرانی-فنلاندی 
دریافت کرد. داستان این فیلم درباره زندگی پسربچه ای 13 ساله در یکی از روستاهای فنلاند است که 
زندگی اش با عدم پذیرش درخواست پناهندگی خانواده اش،دگرگون می شود. شبنم قربانی، لائورا برن، 
کیمیا اسکندی و آران و سینا کشوری، دیگر بازیگران این فیلم هستند.پیام تبریک انجمن بازیگران به 
شهاب حسینیدر پی اهدای جایزه بهترین بازیگر نقش اول مرد جشنواره فیلم یوسی کشور فنلاند به 
شهاب حسینی، شورای مرکزی انجمن بازیگران سینمای ایران، پیام تبریکی صادر کرد. در متن این 
پیام آمده است: همکار عزیزمان جناب آقای   شهاب حسینی  با کسب جایزه بهترین بازیگر نقش اول 
مرد  در جشنواره ی یوسی کشور فنلاند  برای بازی در فیلم اولین برف  افتخاری دیگر را برای سینمای 
کشــورمان رقم زدند.شورای مرکزی انجمن بازیگران سینمای ایران با مباهات تمام  این موفقیت با 
ارزش  را به ایشان تبریک عرض نموده و  سربلندی و سرافرازی روزافزون  سینمای کشورمان را  آرزو 
دارد.»اولین برف« اولین ســاخته بلند حامی رمضان کارگردان ایرانی – فنلاندی که پیش از این در 
بخش نسل جشنواره فیلم برلین رونمایی شد و داستان آن درباره زندگی پسربچه ای 13 ساله در یکی 
از روســتاهای فنلاند است که زندگی اش با عدم پذیرش درخواست پناهندگی خانواده اش دگرگون 

می شود.شبنم قربانی، آران-سینا کشوری و کیمیا اسکندی دیگر بازیگران این فیلم هستند.
جوایز فیلم یوسی که مهم ترین جوایز سالانه سینمای فنلاند است، از سال 19۴۴ اعطا می شود و به 

عنوان قدیمی ترین جوایز فیلم در اروپا شناخته  می شود.

۳ روستای ایران نامزد دهکده جهانی
 گردشگری شدند

معاون گردشگری از انتخاب و معرفی ســه روستای ایران به سازمان جهانی جهانگردی در راستای 
اجرای طرح ابتکاری دهکده های گردشــگری خبر داد.به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از 
ایســنا، ولی تیموری گفت: در راســتای اجرایی کردن طرح ابتکاری دهکده های گردشگری سازمان 
جهانی جهانگردی، ســه روستای برندق، خرانق و لارک توســط کمیته داخلی معاونت گردشگری 
مطابق با معیارهای اعلام شده از سوی UNWTO انتخاب و معرفی شد.او درباره این طرح توضیح داد: 
طرح ابتکاری دهکده های گردشــگری سازمان جهانی گردشگری  در راستای شعار سال این سازمان 
)گردشگری و توسعه روستایی( به کشورهای عضو ابلاغ شد.   این طرح به منظور شناسایی و معرفی 
روستاهای گردشگرپذیر و تشکیل شبکه ای از روستاها در سطح جهان ارائه شد. معیارهای مورد نظر 
در این طرح شامل دارا بودن جاذبه های تاریخی فرهنگی، جاذبه های طبیعی، صنایع دستی، محوریت 
اقتصاد روســتا بر پایه گردشگری، مشارکت مردم روســتا در فرایند توسعه و دارا بودن امکانات اولیه 
برای ورود گردشگر اســت.معاون گردشگری گفت: با توجه به این که در این طرح از هر کشور فقط 
سه روستا باید معرفی شود، بر همین مبنا کمیته ای در  معاونت گردشگری تشکیل و بر پایه معیارهای 
اعلام شــده و در راستای معرفی روستاهای گردشگرپذیر و کمتر شناخته شدۀ کشور، سه روستا به نام 
برندق )استان اردبیل(، خرانق )استان یزد(، لارک )استان هرمزگان( برای جمع آوری اطلاعات انتخاب 
شــدند.وی افزود: با همکاری ادارات کل اســتانی اطلاعات جامعی از قبیل ویژگی های گردشگری 
روستاها، سیاست های روستا در خصوص توسعه پایدار و مشارکت اجتماعی، نحوه مدیریت  گردشگری 
در روستا، شیوه های بازاریابی و تبلیغ جاذبه ها و مزیت های رقابتی آن جمع آوری و در سامانه سازمان 
جهانی جهانگردی وارد شد.تیموری گفت: طبق برنامه زمان بندی اعلام شده، قرار است آذرماه امسال 
اطلاعات ارســالی ارزیابی و نتیجه نهایی به کشورهای عضو اعلام شود.معاون گردشگری افزود: در 
صورت انتخاب و تایید نهایی هر یک از این روســتاها، نام آن ها در شبکه روستاهای گردشگری قرار 
می گیرد و به هر یک از آن ها، لوگو و نشــان سازمان جهانی تعلق می گیرد و حمایت های »معنوی« 

شامل آن ها می شود.

آغاز ماراتن »ویزیونی کورته« ایتالیا با فیلم کوتاه 
ایرانی

فیلم کوتاه تحسین شــده  ایرانی، »زنگ تفریح« ســاخته  نوید نیکخواه آزاد، در مسابقه بین الملل 
جشنواره فیلم کوتاه »ویزیونی کورته« ایتالیا روی پرده می رود.به گزارش روزنامه »صبح امروز« و 
به نقل از روابط عمومی فیلم، جشنواره بین المللی فیلم کوتاه »ویزیونی کورته« امروز 2۷ شهریور 
)18 ســپتامبر میلادی( رســما آغاز به کار می کند و فیلم کوتاه زنگ تفریــح به کارگردانی نوید 
نیکخواه آزاد در بخش مسابقه بین الملل این جشنواره برای مخاطبان به نمایش درمی آید. این فیلم 
کوتاه در سی و هشت جشنواره بین المللی به نمایش درآمده و جوایزی کسب کرده است.جشنواره 
بین المللی فیلم کوتاه »ویزیونی کورته« اســتعدادیابی و پرورش اســتعداد در کارگردانان نوظهور 
در ســطح ســینمای ایتالیا، اروپا و جهان را هدف اصلی برگزاری این رویداد اعلام کرده است و با 
سیاست ادغام فرهنگ، جغرافیا و گردشــگری به این هدف جامه ی عمل می پوشاند.طبق اعلام 
رســمی جشــنواره، از میان دو هزار متقاضی حضور در جشنواره، 10۶ اثر از 3۷ ملل و پنج قاره به 
بخش های مختلف جشنواره راه یافته اند. ۷2 اثر در بخش های رقابتی جشنواره و 3۴ اثر در بخش 
خارج از مســابقه به نمایش درمی آیند. در این دوره، زنان حضور چشــمگیری در جشنواره دارند و 
شصت و هشت کارگردان زن در بخش های مختلف جشنواره حضور دارند.این جشنواره، همچنین، 
در این دوره بخش ویژه ای را به مرور آثار کوتاه سینمای ایران اختصاص داده است.نخستین روز 
برگزاری جشنواره با نمایش آثار حاضر در بخش رقابتی در سالن »سینما آریستون« آغاز می شود. 
در اولین سانس نمایش فیلم، »زنگ تفریح« از ایران که در بخش بین الملل حاضر است، به نمایش 
درمی آید.از ایران فیلم کوتاه زنگ تفریح به کارگردانی نوید نیکخواه آزاد و »شاهد« به کارگردانی 
علی عسگری در بخش مسابقه بین الملل جشنواره برای کسب جوایز اصلی در این بخش به رقابت 
می پردازند.فیلم کوتاه زنگ تفریح به نویسندگی، تهیه کنندگی و کارگردانی نوید نیکخواه آزاد تولید 
 Visioni( شده و محصول »شمید فیلم« است.دهمین دوره جشــنواره بین المللی ویزیونی کورته
Corte International Short Film Festival( از 2۷ شــهریور تا سوم مهر )25-18 سپتامبر( به 

صورت رویداد حضوری و برخط برگزار می شود.

ارسال ۱۱۰۰ اثر از ۹۵ کشور جهان به دبیرخانه 
جشنواره فیلم رشد 

مسئول کمیته جذب آثار خارجی جشنواره بین المللی فیلم رشد گفت: 1100 فیلم از 95 کشور جهان 
) 1۶8 فیلم از 2۶ کشــور اسلامی(  در پایان هفته دوم انتشار فراخوان پنجاه و یکمین دوره جشنواره 
برای دبیرخانه ارسال شــده است.به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از روابط عمومی و امور 
بین الملل سازمان پژوهش و برنامه ریزی آموزشی، افسانه هنرور افزود: تا صبح روز  شنبه بیست و هفتم 
شهریور ماه، 1100 فیلم خارجی از 95 کشور جهان برای دبیرخانه جشنواره فیلم رشد ارسال شده است 
که بیشــترین آثار به ترتیب از کشورهای، هند، ایتالیا، روسیه، آمریکا، ترکیه، برزیل، فرانسه، اسپانیا، 
مصر، کره جنوبی، آلمان و چین اســت.وی ادامه داد: از این تعداد 1۶8 اثر از 2۶ کشور اسلامی است. 
در جمع کشورهای اسلامی بیشترین آثار به ترتیب از کشورهای ترکیه، مصر، بنگلادش، قزاقستان، 
ازبکســتان، عراق، پاکستان، اندونزی و افغانســتان و کمترین تعداد از کشورهای فلسطین، بحرین، 
آذربایجان، الجزایر، عمان، عربســتان و امارات متحده عربی است. براساس گزارش دبیرخانه دائمی 
جشنواره بین المللی فیلم رشد، فراخوان پنجاه و یکمین دوره این جشنواره فرا مرزی از روز سه شنبه 9 
شهریورماه به چهار زبان فارسی، عربی، فرانسوی و انگلیسی منتشر شد. علاقه مندان تا پانزدهم مهرماه 
فرصت دارند با مراجعه به سایت eff.roshd.irضمن مطالعه و رعایت ضوابط آیین نامه جشنواره فیلم 

رشد، از دو روش زیر نسبت به ثبت نام و تحویل آثار خود اقدام کنند:
eff.roshd.ir الف( تکمیل فرم شرکت در جشنواره و بارگذاری لینک اثر در سامانه

ب( تکمیل فرم شرکت در جشنواره، دریافت کد رهگیری و ارسال اثر  بر روی لوح فشرده

خبر

عضویت بیش از 2 هزار نفر در کتابخانه ملی از ابتدای 1۴00
و  اسـناد  سـازمان  عضویـت  و  پذیـرش  اداره  رئیـس 
کتابخانـه ملـی ایـران از عضویـت بیـش از 2 هـزار و 
100 نفـر در پنـج ماهـه نخسـت سـال 1۴00 بـرای 
بهـره گیری از امکانات سـازمان از جملـه امانت کتاب، 
رقومـی،  تـالار  از  اسـتفاده  نامه هـا،  پایـان  نشـریات، 

اینترنـت و شـیفت شـب سـازمان خبـر داد.
بـه گـزارش روزنامه »صبـح امروز« و به نقـل از روابط 
عمومـی سـازمان اسـناد و کتابخانه ملی ایـران، حمیده 
ایـن خبـر گفـت: تعییـن سـطح  بـا اعـلام  اسـلامی 
عضویـت در ایـن سـازمان براسـاس مـدرک تحصیلی 
و طبـق آییـن نامه عضویت سـه گروه ویژه، پژوهشـی 
و عـادی اسـت و تعـداد اعضـای جدید از ابتدای سـال 
1۴00 تـا  پایـان مـرداد مـاه، دو هـزار و 10۶ نفـر و 

تمدیـد کارت اعضـا دو هـزار و 825 نفـر بـوده اسـت.
و  اسـناد  سـازمان  عضویـت  و  پذیـرش  اداره  رئیـس 
کتابخانـه ملـی ایـران تصریـح کـرد: همچنیـن ایـن 
اداره وظیفـه صـدور، تمدیـد و تعویـض کارت عضویت 

اعضـا را بـر عهـده دارد و با ایجـاد رمز عبور و شناسـه 
کاربـری بـرای مراجعـان، شـرایط اسـتفاده از امکانات 
پایـان  نشـریات،  کتـاب،  امانـت  جملـه  از  سـازمان 
نامه هـا، اسـتفاده از تـالار رقومـی و اینترنـت و شـیفت 

شـب فراهـم می شـود.
اداره  فعالیـت   مهمتریـن  همچنیـن  داد:  ادامـه  وی 
عضویت شـامل پذیرش پژوهشـگران و انجام مصاحبه 
بـا متقاضیـان برای بـرآورده کردن نیازهای پژوهشـی، 
بررسـی و احـراز شـرایط مراجعـان از جهـت دارا بودن 
شـرایط عضویت و بررسـی مدارک، راهنمایی مراجعان 
بـرای ثبـت نام و مطلـع کردن از آیین نامـه عضویت و 
در نهایـت تاییـد عضویـت و صـدور کارت جدیـد برای 

اسـت. متقاضیان 
لازم بـه توضیح اسـت، براسـاس جدیدترین آمـار اداره 
پذیـرش و عضویـت سـازمان اسـناد و کتابخانـه ملـی 
ایـران، تا اواسـط شـهریور سـال 1۴00، بیـش از 2۴8 

هـزار نفـر کارت عضویـت دریافـت کـرده اند.

در گفتگو با یکی از چهره های سرشناس تئاتر مشهد؛

از حال و روز این روزهای هنر و اهالی اش
صدرا یوســفی از چهره های شناخته شده در 
حوزه تئاتر مشهد اســت که سال ها تجربه 
مدیریــت تئاتــر را در بخــش خصوصی و 
دولتــی برعهده دارد. وی تنها راه برون رفت 
از بحران کنونی تئاتر استان ها را ضابطه مند 
شــدن یارانه هــای دولتــی و پــا گرفتن 

کمپانی های تئاتری می داند.
بــه گــزارش روزنامه »صبح امــروز« و به 
نقــل از ایلنــا، تئاتر در اســتان های دور از 
پایتخت سال هاست با تبعیض و رنجِ نادیده 
گرفته شدن دســت و پنجه نرم می کند؛ از 
تبعیض در مشــارکت دادن هنرمندانش در 
برنامه ریزی بــرای مدیریت آن اســتان تا 
توزیع بودجــه و اعتبارات. با روی کار آمدن 
دولت ســیزدهم، وزیر پیشنهادی فرهنگ و 
ارشاد اســلامی برنامه های پیشنهادی خود 
را منتشــر کرد که در آن خبری از رفع این 
ساختار معیوب نبود. هرچند که پس از سیل 
انتقادها به این برنامه، وزیر ارشاد از مواضع 
خــود عقب نشــینی کرد، اما تــا این لحظه 
برنامه دقیقی بــرای برطرف کردن تبعیض 
به نفع تمرکززدایی از پایتخت و راهکارهای 
مشــخص و شــفافی بــرای برون رفت از 
بحران هایی که تئاتر در سراســر کشــور با 
آن مواجه است، ارائه نکرده. به همین بهانه 
درباره چالش ها و مشکلات تئاتر استان ها با 
»صدرا یوسفی« از هنرمندان و مدیران تئاتر 
در مشهد گفتگو کرده ایم که در ادامه بخشی 

آن را میخوانید.
تمرکزگرایــی در پایتخت و نادیده 
دیگر  استان های  تئاتر  گرفته شدن 
به جز تهــران یکــی از مهم ترین 
مواردی اســت که فعالان نمایشی 
کشور را با مشکل مواجه کرده است. 
؛ مشکلی که شاید سال هاست منجر 
به فقدانِ تئاتر بومی در کشــور هم 
شــده. تئاتری که با برخورداری از 
جنبه های بوم شناختی، رنگ و بویی 
داشته  ایرانی  اقوام  از گســتردگی 
با تغییر دولت، طبیعتا وزارت  باشد. 
فرهنگ و ارشاد اسلامی هم رویکرد 
دیگــری در پیش می گیــرد؛ برای 
تغییر رویکــرد کنونی به نفع بهبود 
وضعیت تئاتر استان ها چه باید کرد؟

هنر یک امر جهان شمول است اما اگر تئاتر 
بومی مدنظر شــما تئاتر آئینی، یعنی آئین ها 
و هنرهای نمایشــی هر منطقه است، باید 
بگویم که آنچه می گویید کاملا صادق است 
و متاســفانه این آئین ها در حال فراموشی و 
نابودی هســتند چون به آن پرداخته نشده و 
ســال به سال با درگذشت کسانی که این ها 
را ســینه به ســینه نقل می کردند هنرهای 

آئینی هم به خاک سپرده می شوند. اما اسم 
ایــن را تئاتر بومی نمی گذارم؛ نام این گونه، 
هنرهای نمایشــی آئینی هر منطقه از کشور 
با توجه به تنوع گســتره فرهنگی اش است. 
هنری که آمیخته ای از تئاتر، موسیقی، شعر 
و داســتان، با فرهنگ آن منطقه است. اما 
اگر تعبیر شــما از تئاتر بومی، تولید تئاتر در 

استان هاست مخالفم...
منظــور اتفاقــی اســت کــه در 
فرهنگ های  و  اقوام  یکدست سازی 
ایرانــی رخ داده و نمــودش را در 
اینکه  می بینیم؛  هم  نمایشــنامه ها 
دیگــر خبری از تنــوع فرهنگی در 
متون نمایشــی نیست، حتی اگر به 
زبان مردم آن منطقه و قوم نوشــته 

شده باشد.
بگذاریــد ابتدا پلی بزنم بــه برنامه هایی که 
آقای اسماعیلی پیش از رای اعتماد مجلس 
به عنوان وزیر پیشــنهادی فرهنگ و ارشاد 
اســلامی ارائه داده بود؛ فــارغ از نقدهای 
بســیاری که به ایــن برنامه ها داشــتیم و 
امیــدوارم همانطور که بعدتر خودشــان از 
آن عقب نشــینی کردند، به سمتی که گفته 
شــده بود نرود، دغدغه مــن به عنوان یک 
فعــال تئاتری کــه در مشــهد کار می کند 
سرفصل های پیشنهادی برای دوره ای است 
که می خواهند مســائلی را درست و اصلاح 
کنند. تئاتر ما اکنون، یک پیکر رو به احتضار 
اســت؛ چه در اســتان ها و چه در پایتخت. 
بلایی که دو ســال کرونا سر تئاتر آورده، به 
خصوص چــرخ تولید، اجرا و فروش تئاتر را 
از حرکت نگه داشته اســت. با این شرایط، 
این حرف ها مثل این اســت که بالای سر 
پیکر بی جان شده ای بایستید و بگویید مدل 
موی اش را چطور درست کنیم؟ اول باید او 
را احیا کرد. انقدر وضعیت از نظر معیشــتی 
و تولید بد اســت که جا برای حرف دیگری 
نمی ماند. الان دو سال است که چراغ همه 
تئاترها خاموش شــده و وضعیت بسیار بدی 
را تجربــه می کنیم. جــدا از اینکه نظر یک 
جناح یا گروه سیاسی چیست، چنین بحرانی 
می طلبد که فورا این پیکر احیا شــود. اگرنه 
از بیــن می رود و دیگر چیــزی به نام تئاتر 
به خصوص در استان ها نخواهیم داشت که 
بخواهیم درباره تهی شــدن اش از فرهنگ 

بومی بگوییم.
برای احیــای این پیکر بی جان باید 
چه کار کرد؟ با توجه به اینکه علاوه 
بر بحث کمبــود بودجه و تخصیص 
ناعادلانه آن، به نظر می رســد نبود 
یک ساختار نظام مند هم امری جدی 

است...

کاملا درســت اســت. حاکم بودن سلایق 
باعث می شــود با آمدن آقــای فلانی یک 
سیاســت اجرا شــود و با رفتنش سیاستی 
دیگر. اتفاقی که نظمِ ساختار موجود را برهم 
می زند. بیایید به تئاتر به مثابه یک رســانه 
توجه کنیــم؛ در روزنامه به دلیل خصوصی 
بودن، مدیرمسئول مســئولیت آنچه که در 
رســانه منتشر می شــود را به عهده دارد و 
نظارت بر محتوایش پســینی است. در تئاتر 
هم آنچه که باعث می شــود سلیقه گرایی و 
تغییر مدیریت ها آثار مخربی نداشته باشد، پا 
گرفتن تئاتر خصوصی اســت؛ من به عنوان 
مدیر یک کمپانی تئاتر، مسئولیت آنچه تولید 
می کنم را می پذیــرم و اگر خلاف مقررات 
اثری تولید شد پاسخگویش می شوم. مانند 
اینکــه هیچ ناظری، مطالب هیچ روزنامه ای 
را قبــل از چاپ نگاه نمی کنــد جز ناظران 
داخلــی خود آن رســانه. یعنی ســردبیر و 
مدیرمســئول و... و در نهایــت اگر چیزی 
خلاف مقررات چاپ شد، پس از انتشار باید 
پاسخگویش باشــند نه قبل از آن. به نظرم 
جدا از مشــکل بودجه، وضعیت کنونی چند 
وجهی است. شرایط اقتصادی مردم طوری 
نیســت که بخواهند حتی در بهترین حالت 
50 و ۶0 هــزار تومان پول برای بلیت تئاتر 
بدهند. الان چــرخ اقتصادی به دلیل ضربه 
کرونا دچار دســت اندازهای زیادی است و 
باید از چند وجه از جمله ضرورت اختصاص 
یارانه هایی به خرید بلیت تئاتر، به آن توجه 
کرد. این را بگویم کــه من به هیچ وجه با 
کمک های مالی مســتقیم به گروه نمایشی 
موافق نیستم. چون گاه هست و گاه نیست و 
باعث از بین رفتن تئاتر می شود. اما یارانه ای 
که به خرید بلیت نمایش داده می شــود، و 
کمکی که به کمپانی های تئاتر بر اســاس 
تولیدات شان اختصاص می یابد مسیری است 
که خیلی از کشورهای جهان قبلا پیموده اند. 
دولت ها و شــهرداری ها کمک می کنند به 
تئاتر تولید و اجرا شــده،  سوبســیدی روی 
بلیت می دهنــد و هزینه آن را به نفع اینکه 
مردم بیشتری بتوانند به تماشای تئاتر بروند 
پاییــن می آورند. این ها راهکارهایی اســت 
که با کمک شــان می توانیــم از این بحران 
عبــور کنیم. در کنار برنامه واکسیانســیون 
که امیدوارم با شــتاب کنونی ادامه پیدا کند 
تا ترســی که  مردم از بــودن در اجتماعات 
دارند کم رنگ شــود، چند کار دیگر هم باید 
مدنظر قــرار بگیرد؛ از جملــه توجه هرچه 
بیشتر به تئاتر خصوصی، کمپانی های تئاتر 
و اختصاص یارانه به بلیت نمایش. کارهایی 
که کمــک می کند تا این وضعیت از بحران 

کنونی فاصله بگیرد.

به کمپانی تئاتر اشاره کردید؛ ایده ای 
که خیلی ها آن را هم برای هدف مند و 
قابل پیگیری شدن کمک های دولتی 
به تئاتر نجات بخش می دانند و هم 
اینکه از خروجی آن بتوان حمایت از 
تئاترهای تجربه محور و نوگرا را که 
اقبال عمومی در گیشه ندارند دنبال 
کرد. چه مانعی باعث می شــود که 
بلندمدتی در  نتوانیم تجربه موفق و 
داشته  تئاتر  کمپانی های  راه اندازی 

باشیم؟
کمپانی در شــکل صحیح اش، دارای برنامه 
است و تعدادی هنرمند وابسته و در استخدام 
آن هستند؛ هنرهای وابسته به اجرا همچون 
طراحی لبــاس، طراحی صحنــه، گریم و... 
درون کمپانــی قرار دارنــد و مجموعه ای از 
عوامل تولید تئاتر گرد هم می آیند و طی یک 
برنامه چند ســاله، تولیداتی انجام می دهند و 
پیش می روند. در اروپا، کمپانی ها تولیدکننده 
و تهیه کننده هــای اصلــی تئاتر هســتند و 
هنرمنــدان و بازیگــران و نویســنده ها به 
استخدام کمپانی درمی آیند و با آن ها قرارداد 
می بندند. آنچه که اینجا باعث می شود ما یک 
تجربه که روی کاغذ جواب داده و درســت 
اســت را نتوانیم عملیاتی کنیم این است که 
برای کســی که می خواهد یک کمپانی تئاتر 
را تاســیس کند شــرایط آینده مبهم است و 
نمی داند چــه اتفاقاتی رخ می دهد. مهم ترین 
چالش، داشتن یک سالن تئاتر است. کمپانی 
بدون ســالن اجــرا، مانند داشــتن یک تیم 
ورزشی بدون باشگاه است. سالن های اصلی 
و بزرگ ما در اختیار نهادهای غیر خصوصی 
اســت که شــاید تمایلی به تاسیس کمپانی 
تئاتر نداشــته باشــند و راه اندازی یک سالن 
برای بخش خصوصی چالشــی جدی است. 
از آن طــرف، حمایت برنامه ریزی شــده ای 
که درون یک ســاختار قانون مند و آئین نامه 
شــده باشــد، وجود ندارد. مثلا یک کمپانی 
تئاتر در آلمان با شــهرداری آن شهر، دارای 
قرارداد است و مشخصا از ابتدای سال برای 
تعداد تولیدات تئاتر سالانه با هم به تفاهمی 
می رسند و شهرداری موظف است که مثلا از 
دو یا چند کمپانی داخل شــهر با خرید بلیت 
تئاتر حمایت کنــد. می دانیم که قیمت تمام 
شــده یک تئاتر هزینه بســیار بالایی است. 
ما اینجا برای کــم کردن از این هزینه ها در 
تولید تئاتر از همه چیز می زنیم؛ از دســتمزد 
نویسنده تا بازیگر و عوامل و... درحالی که اگر 
بخواهیم قیمت تمام شده یک نمایش مفهوم 
درستی پیدا کند شاید باید بلیتش 200 هزار 
تومان قیمت گذاری شــود. خب چه کسی در 

ایــرانِ امروز توان پرداخــت چنین هزینه ای 
را بــرای تماشــای یک اثر نمایشــی دارد؟ 
این جاســت که حمایت شــهرداری می تواند 
مابه التفاوت بلیــت را در قالب یک آئین نامه 
و چهارچوب مشــخص تامین کنــد. و منِ 
صاحب کمپانی می فهمم که اگر درست کار 
کنم و تولید داشته باشم، مابه التفاوتی که در 
شــرایط عادی ممکن است باعث شود از قید 
تولید یک اثر بگذرم را در اختیارم می گذارند. 
ایــن پلن اقتصادی اســت. همانطور که اگر 
کارخانه دار باشــم و بدانم قیمت تمام شــده 
یک شیشــه شــیر برای من 30 هزار تومان 
اما مصرف کننــده 10 هزار تومان  درمی آید 
بیشتر بابتش نمی پردازد، من هیچ وقت چنین 
اینکه  تاســیس نمی کنم مگر  را  کارخانه ای 
دولت به من بگوید بابت هر بطری شیر، 20 
هــزار تومان به تو می پردازم. این نکته باعث 
می شود من تصمیم به تولید بگیرم و کیفیت 
خوبی هم داشته باشم تا بتوانم بازاری برای 
خودم دســت و پا کنم و آن شیشــه شیر را 
بفروشــم. چون می دانم که دولت با پرداخت 
مابه التفــاوت هزینه تولیــد و قیمت نهایی 
برای مصرف کننده از مــن حمایت می کند. 
در حوزه تئاتر هم چنین است. این جاست که 
آن نگاه ســلیقه ای حاکم بر مدیریت تئاتر و 
حمایت از تولیدات آسیب زا می شود؛ یک روز 
منِ مدیر نظرم این اســت که حمایت کنم و 
روزی دیگر نه و اینطور کمپانی نابود می شود 
و از بین می رود. اما اگــر آئین نامه و قانونی 
حاکم باشــد چنین روندی می تواند نظام مند 
شــود. امیدوارم دغدغه ای بــرای زنده نگاه 
داشتن تئاتر باشد. اگر دغدغه مدیران ما تئاتر 
و توجه به آن به عنوان امری فرهنگ ســاز 
است، باید این حمایت در قالب یک آئین نامه 
و دســتورالعمل شفاف شود تا آن کمپانی که 
تولیدات سالانه و تعداد بلیت ها ی مشخصی 
دارد بداند که قرار است چقدر یارانه بگیرد. و 
این امکان وجود نداشــته باشد که منِ نوعی 
به دلیل روابطی که با وزارت ارشاد دارم یارانه 
بیشتری بگیرم و آن که در خوزستان یا استانی 
دیگر کار می کند و دستش از پایتخت کوتاه 
اســت و هیچ ارتباطی هم بــا جریان قدرت 
ندارد، همیشــه دیرترین و کم ترین و آخرین 
دریافتی ها را از یارانه دولتی داشــته باشد. در 
نهایت برای جمع بندی بحث بر اساس آنچه 
که تجربه ام به عنوان کسی که هم در بخش 
خصوصی و هم در ارشاد و شهرداری در تئاتر 
فعالیت کرده، باید بگویم به نظر می رسد راه 
نجات اصلی از وضعیــت کنونی راه اندازی و 
قدرت گرفتــن کمپانی های تئاتر و همچنین 
ضابطه مند شدن یارانه هایی است که می تواند 

هنر تئاتر را زنده نگاه دارد.
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همزمان با تغییر ساعت رسمی کشور از ابتدای مهرماه؛

ساعت فعالیت ناوگان اتوبوسرانی مشهد 
تغییر می کند

همزمان با تغییر ســاعت رسمی کشور از آغاز نیمه دوم سال، ساعت فعالیت ناوگان اتوبوسرانی 
مشهد نیز تغییر خواهد کرد.

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی شهرداری مشهد، با توجه به اینکه در ۶ ماهه اول سال به دلیل 
تغییر ساعت رسمی کشور یک ساعت به فعالیت ناوگان اتوبوسرانی اضافه می شود با شروع نیمه 

دوم سال زمان فعالیت ناوگان به حالت اولیه بازمی گردد.
در شــش ماهه اول سال ناوگان اتوبوسرانی تا ساعت 21:30 دقیقه به شهروندان سرویس دهی 
دارد،اما از 31 شهریور ماه که ساعت رسمی کشور تغییر خواهد کرد ساعت حرکت سرویس دهی 
آخر خطوط تا 20:30 و با در نظر گرفتن زمان خط تا ســاعت 21 در ایســتگاه های مسیر تردد 

خواهند داشت.
لازم به ذکر است در خطوط محوری سرویس دهی فوق العاده بعد از اتمام کار روزانه بر حسب 

نیاز در نظر گرفته می شود.

اولویت اجرایی شدن پروژه ها منوط به نیاز 
مردم است

رییس کمیسیون شهرســازی و معماری شورای 
اسلامی شهر مشهد گفت: شورای شهر با رویکرد 
مشارکت حداکثری شــهروندان، اولویت اجرایی 

شدن پروژه ها را منوط به نیاز مردم می داند.
حمیــد ضمیری در جلســه بررســی پروژه های 
بازآفرینــی منطقه چهار که با حضور سرپرســت 
بازآفرینی فضای شــهری شهرداری  ســازمان 
مشــهد، سرپرســت شــهرداری منطقه چهار، 

مســوولین شهری، اعضای شورای اجتماعی محلات رده، التیمور، پنجتن، وحید و شهید قربانی 
امروز برگزار شد، اظهار کرد: رویکرد شورای ششم، مردم محوری است زیرا با مشارکت مردم در 
تصمیم گیری ها و نیازسنجی صحیح از نیازهای شهروندان، پروژه ها با اثربخشی بالا و بیشترین 

رضایتمندی در محلات مشهد ایجاد می شود.
وی افزود: در گام نخست تحقق رویکرد توزیع متوازن اعتبارات شهرداری، شورای اسلامی شهر 
مشــهد با تصویب طرح دو فوریتی، هفت هزار میلیارد ریال برای ۷0 محله حاشیه نشین مشهد 
اعتبار تخصیص داد.عضو کمیسیون حقوقی و نظارت شورای اسلامی شهر مشهد در خصوص 
افزایش سرانه ورزشی در مناطق کم برخوردار که نیاز اساسی شهروندان است؛ بیان کرد: باید برای 
بوستان های سطح منطقه سوله بحران چند منظوره جهت فعالیت های ورزشی طراحی و احداث 

شود تا علاوه بر افزایش سرانه فضای سبز، فضای ورزشی نیز ارتقا یابد.
ضمیری با اشــاره به اینکه مســاجد باید تبدیل به یک رکن در جامعه شود تا امنیت در محلات 
افزایش یابد؛ گفت: با احیای مســاجد و آشــتی جوانان با مسجد، احساس تعلق خاطر به محله 
افزایش پیدا می کند.وی در زمینه تقویت نقش مســاجد در محلات که نقشی هویت ساز دارند، 
اضافه کرد: با رویکرد مسجد محوری می توان از طریق تقویت مساجد در محلات مانند افزایش 
فعالیت هایی از قبیل مشــاوره و ... ، نقش مساجد در محلات را افزایش داد تا به حل مشکلات 

مردم از لحاظ اقتصادی، اجتماعی و ... کمک شایانی شود.
منطقه چهار پیشرو در بررسی پروژه های زود بازده

سرپرست سازمان بازآفرینی فضای شهری شهرداری مشهد گفت: منطقه چهار در بررسی و تایید 
پروژه های زود بازده یکصد میلیارد ریالی پیشروتر از دیگر مناطق بوده است.

مصطفی نعمتی در جلسه بررسی پروژه های بازآفرینی منطقه چهار که با حضور رییس کمیسیون 
شهرسازی و معماری شورای اسلامی شهر مشهد، سرپرست شهرداری منطقه چهار، مسوولین 
شهری، اعضای شورای اجتماعی محلات رده، التیمور، پنجتن، وحید و شهید قربانی برگزار شد، 
اظهار کرد: منطقه چهار تنها منطقه ای است که جلسات محلات آن با پیگیری همکاران منطقه، 
شــورای اجتماعی محلات و دفاتر تسهیل گری به اتمام رسید و توانستند با سرعت بیشتری به 

جمع بندی برسند.
وی افزود: ششــمین دوره شورای اسلامی شهر مشــهد به منظور تحقق رویکرد توزیع متوازن 
اعتبارات شهرداری با تصویب طرح دو فوریتی، به هر محله حاشیه نشین شهر مشهد 100 میلیارد 

ریال اعتبار در قالب پروژه های زود بازده اختصاص داد.
سرپرست سازمان بازآفرینی فضای شهری شهرداری مشهد با اشاره به اینکه محلات کم برخوردار 
مشمول این مصوبه شده، بیان کرد: در منطقه چهار از 10 محله، پنج محله رده، التیمور، پنجتن، 
وحید و شــهید قربانی مشمول این مصوبه اســت که برای هر محله 100 میلیارد ریال مازاد بر 
اعتبار قبلی منطقه پیش بینی شــده است.نعمتی ضمن اشــاره به تاکید شورای اسلامی شهر 
مشــهد در تایید چهار رکن شــورای اجتماعی محلات، نماینده امور مساجد، معتمدین محل و 
دفاتر تســهیل گری خاطرنشــان کرد: ترکیب این چهار رکن در کنــار دو رکن اداری منطقه و 
سازمان بازآفرینی شهرداری مشهد پروژه های زودبازده را به تایید و سپس تصویب کمیته نظارتی 
می رســانند.وی اضافه کرد: پس از تایید در کمیته نظارتــی همه محلات منطقه در قالب یک 
لایحه به شورای اسلامی شهر مشهد می رود تا پس از تصویب نهایی به بودجه های تعریف شده 

شهرداری مناطق اضافه و در لیست پروژه های اجرایی قرار گیرد.
سرپرســت ســازمان بازآفرینی فضای شــهری تصریح کرد: پروژه های زودبازده از نیاز مردم و 
انتظارات خرد مقیاس و ریز آنان است که حل این مسائل در ایجاد رضایتمندی عموم مردم تاثیر 
بســزایی دارد و با توجه به تفاوت پروژه ها فرایند طی شده در منطقه چهار مناسب ارزیابی شده 
است.نعمتی با بیان اینکه مدت زمان اجرای پروژه ها تا ظرف یکسال است، گفت: اجرای پروژه ها 
متفاوت است و برخی از آن ها پس از یکماه اجرا می شود و برخی چون نیاز به مطالعه و پژوهش 

دارند بیشتر زمان می برد.

مدیرعامل سازمان فاوا شهرداری مشهد خبر داد؛

دسترسی شهروندان به جزئیات اطلاعات 
پروژه های عمرانی شهر

مدیرعامل سازمان فاوا شهرداری مشهد از بارگذاری اطلاعات پروژه های محوری و مهم شهر 
مشهد بر روی سامانه فاش خبر داد.

به گزارش صبح امروز، مد جواد رجاییان با اعلام این خبر اظهار کرد: با همکاری اداره کل برنامه، 
بودجه و ارزیابی عملکرد شهرداری مشهد و نظر به اهمیت شفافیت در کارها، پروژه های محوری 

شهرداری مشهد که بر روی نقشه مشخص شده اند، در سامانه فاش بارگزاری شده است.
وی افزود: کلیه شــهروندان می توانند با مراجعه به ســامانه فاش و کلیک بر روی عنوان پروژه 
های محوری علاوه بر اطلاعات کلیدی پروژه از جمله زمان شروع و پایان پروژه، میزان پیشرفت 
فیزیکی و زمانی پروژه، میزان بودجه تخصیص داده شده و مصوب پروژه، میزان زمان باقیمانده 

تا بهره برداری از پروژه را مشاهده و اطلاعات مورد نیاز خود را رصد کنند.
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مدیر روابط عمومی فرودگاه بین المللی هاشمی نژاد مشهد از کاهش 3۶ درصدی پروازها 
و 5۶ درصدی جابجایی مسافر در فرودگاه مشهد نسبت به وضعیت مشابه در سال 98 

خبر داد.
حسن جعفری در گفت  وگو با ایسنا در خصوص کاهش میزان جابجایی مسافر و پروازهای 
فرودگاه بین المللی هاشمی نژاد مشهد اظهار کرد: اداره کل فرودگاه های خراسان رضوی 
همگام با ستاد مقابله با کرونا در کاهش پروازهای داخلی و خارجی جهت قطع زنجیره  
شیوع و انتقال بیماری کرونا، مدیریت اعزام و پذیرش مسافران و پروازها را به گونه ای 
پیش برده است که در مقایسه آماری 5 ماه ابتدایی سال جاری نسبت به وضعیت مشابه 
در سال 98، با جابجایی یک میلیون و ۷80 هزار و ۷9 نفر کاهش 5۶ درصدی در بخش 

جابجایی مسافر و در بخش نشست و برخاست 18 هزار و 930 پرواز نیز کاهش 3۶ درصدی در بخش پروازها را تجربه کرده است.
وی افزود: از 1۷1۶ پرواز داخلی انجام شده به 32 مقصد داخلی توسط 18 شرکت هواپیمایی، بیشترین پرواز مربوط به مسیر مشهد- 

تهران با ۷08 پرواز و جابجایی ۶۶ هزار و ۷05 مسافر بوده است.
مدیر روابط عمومی فرودگاه بین المللی هاشــمی نژاد مشهد خاطرنشان کرد: از 190 پرواز خارجی انجام شده به 12 مقصد خارجی 
که توسط 8 شرکت هواپیمایی داخلی و ۷ شرکت هواپیمایی خارجی انجام شده، بیشترین پرواز مربوط به مسیر مشهد- نجف با 

51 پرواز و ۶351 مسافر بوده است.
جعفری بیان کرد: مطابق آمار جمع آوری شده از 190۶ پرواز خروجی که در مرداد ماه 1۴00 انجام شده، 35۴ پرواز با 30 دقیقه تاخیر 
و یا بیشــتر  انجام شــده که معادل 19 درصد کل پروازهای خروجی در مرداد ماه است و مجموع تاخیر پروازها به 29 هزار و 823 

دقیقه رسیده است. می توان گفت که به طور متوسط پروازهای تأخیردار تقریبا با 8۴ دقیقه تأخیر انجام شده است.

رئیس کمیسیون خدمات شهری و محیط زیست شورای شهر مشهدمقدس گفت: طرح 
جامع پسماند تهیه شده و این مهم را به جد در دوره ششم پیگیری خواهیم کرد تا از سال 

سوم فعالیت، شاهد به بار نشستن و اجرایی شدن فرآیندها آن باشیم.
 حســن کریمدادی با بیان اینکه شــهر مشــهد در بحث تفکیک زباله از مبداء فاقد 
زیرساخت های لازم است، اظهارکرد: طرح جامع پسماند تهیه شده و جلسه مفصلی نیز 
در این خصوص با معاون خدمات شهری و مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری 
داشتیم.وی افزود: تمامی مطالعات و کارهای عملکردی و ... باید منسجم شود و سپس 
نسبت شناسایی و رفع نواقص موجود اقدام کنیم؛ در این مسیر می توان از مشاوری که 

به صورت کاربردی عمل می کند، بهره  برد.
کریمدادی با بیان اینکه راهکارهای افزایش مشارکت مردمی در تفکیک زباله از مبداء باید بررسی شود، گفت: شهروندان از فرهنگ 
بالایی برخوردارند ولی مدیریت شهری در آماده سازی زیرساخت ها آن گونه که باید عمل نکرده است؛ با تکیه بر هوشمندسازی باید 

شرایطی را فراهم آوریم که مردم تشویق شوند و سریع پاسخ مطلوب را دریافت کنند.
رئیس کمیسیون خدمات شهری و محیط زیست شورای شهر مشهد تصریح کرد: در طرح جامع پسماند به دنبال تفکیک زباله از مبداء، 

به حداقل رسیدن دفن زباله و مکانیزه و هوشمندشدن فرآیندها هستیم.
کریمدادی با بیان اینکه این مهم را به جد در این دوره پیگیری خواهیم کرد تا از سال سوم فعالیت شاهد به بار نشستن و اجرایی 

شدن فرآیندها باشیم، گفت: با تحقق هوشمندسازی در تمام  عرصه ها شاهد صرفه جویی خواهیم بود.
وی افزود: در حوزه پســماند، نیازمند تعریف یک الگو هســتیم تا فرهنگ تفکیک زباله از مبداء بیش از پیش ترویج پیدا کند و 

شهروندان با مزایا و ثمرات آن بهره مند شوند.

کاهش 36 درصدی پروازهای فرودگاه مشهد نسبت به سال ٩8 طرح  جامع پسماند با جدیت دنبال می شود

رئیس کمیسیون شهرسازی و معماری شورای اسلامی شهر مشهدمقدس:

سنددار شدن اراضی حاشیه مشهد در اولویت است
رئیس کمیسیون شهرســازی و معماری شورای شهر 
مشهدمقدس گفت: یکی از معضلات اصلی در مشهد، 
فاقد ســند بودن اراضی اســت که مشکلات هویتی و 
امنیتی را به همراه دارد؛ لذا هویت دار و ســنددار کردن 
اراضی به عنوان یکی از اولویت های کاری کمیســیون 

شهرسازی و معماری است.
 به گــزارش صبح امروز،  حمید ضمیری با اشــاره به 
موضوع تعیین تکلیف اراضی قولنامه ای و فاقد سند واقع 
در حاشیه شهر که در جلسه اخیر کمیسیون شهرسازی و 
معماری مورد بحث و بررسی قرار گرفته بود، اظهارکرد: 
یکی از معضلات اصلی در شهرهای مختلف و از جمله 
مشهد به ویژه در بافت های غیررسمی، فاقد سند بودن 
اراضی است که پیچیدگی های مختلفی را بوجود آورده و 

جدی ترین آن، بحث های هویتی و امنیتی است.

وی افزود: براساس همین اهمیت، شورای ششم موضوع 
هویت دار و سنددار کردن اراضی را در اولویت کاری خود 
قــرار داده چراکه اگر بتوانیم اراضی دارای ســند کنیم، 
فواید مختلفی دارد؛ مالک زمین شناســایی می شــود، 
مالکان می توانند نســبت به دریافت وام بازســازی و 
استحکام سازی بنا اقدام کنند و شهرداری بتواند به آنها 

پاسخگویی نماید.
ضمیری با بیان اینکه پس از ایجاد هویت، دغدغه اصلی 
مدیریت شهری، مقاوم سازی و پایدارکردن سکونتگاه ها 
در برابــر حوادث غیرمترقبه اســت، گفت: در محلاتی 
که اراضی آن فاقد ســند هستند، عمدتا کیفیت زیست 
و ســرانه های خدماتی نیز پایین اســت و اگر به سمت 
سنددار کردن املاک برویم، می توان سرانه ها و فضاهای 
خدماتی را در تعامل با مالکان تعیین تکلیف و تامین کرد.

رئیس کمیسیون شهرســازی و معماری شورای شهر 
مشــهد تصریح کرد: مالکان عمده اراضی در حاشــیه 
شهر که فاقد سند هستند، آستان قدس رضوی، دولت 
و بخش خصوصی بوده که همه باید برای تعیین تکلیف 

و سند دار کردن پای کار بیایند.
ضمیری با بیان اینکه شــورای ششــم نگاه ویژه ای به 
حاشیه شهر دارد و برای هویت دار کردن و شناسنامه دار 
کردن اراضی از هیچ تلاشــی فروگذار نمی کند، گفت: 
نشست های مشترکی با حضور شورای شهر و شهرداری 
و آســتان قدس رضوی می تواند برگزار شود تا به طرح 

پیشنهادات و راهکارهای تحقق این مهم بپردازیم.
3 هزار پلاک از اراضی حاشیه شهر سنددار می شوند

صیامی، نماینده دانشگاه بین المللی امام رضا)ع( در طرح 
تعیین تکلیف اراضی فاید ســند آستان قدس رضوی، 

اظهارکرد: مســاحت اراضی تصرفی متعلق به آســتان 
قدس در شــهرک شــهید رجایی 2۷۶ هکتار، شهرک 
شــهید باهنر 11۶ هکتار، کوی کارگران ســیدی 13۶ 
هکتار، محله بهمن و خواجه ربیــع 1۷2 هکتار و رباط 
طرق و شهرک طرق ۴00 هکتار می شود؛ این مساحت 

دربرگیرنده 80 هزار پلاک است.
وی با بیان اینکه از ســال 99 در 5 نقطه از شهر دفاتر 
تســهیل صدور اسناد را دانشگاه امام رضا)ع( ایجاد شده 
است، گفت: تاکنون از مجموع 80 هزار پلاک، 2 هزار 
و 8۴۴ پلاک برای تعیین تکلیف مراجعه نموده اند؛ بنیاد 

مسکن انقلاب اسلامی و بانک ها نیز پای کار هستند.
صیامی افزود: تا پایان سال جاری 3هزار پلاک از اراضی 
حاشیه شهر را ســنددار می کنیم؛ البته تحقق این مهم 

نیازمند فرهنگسازی قوی در بین ساکنان است. 

رئیس کمیسیون توسعه و بهسازی توس شورای اسلامی شهر مشهدمقدس گفت: مطالعات احداث 8 کلان پروژه 
در توس تا پایان سال به اتمام می رسد و امیدواریم تا پایان دوره ششم، شاهد بهره برداری از این پروژه ها باشیم.

به گزارش صبح امروز، مجید طهوریان عسکری در حاشیه مراسم رونمایی از کتیبه توصیه مقام معظم رهبری 
در مورد احیای توس، ضمن گرامیداشت سالروز شعر و زبان پارسی، اظهارکرد: خطه توس، مهد زبان و ادبیات 

پارسی، به ویژه در حوزه ادبیات حماسی است.
وی افزود: مدت ها بود که در مجموعه شهرداری مشهد و بخش های مرتبط با حوزه کمیسیون توسعه و بهسازی 
توس شــورای شهر، زحمات بسیاری کشیده شد تا پیام مقام  معظم رهبری که 25 سال پیش توسط ایشان در 

توس نگارش شده بود، به صورت سنگ نوشته درآمده و نصب شود که امروز شاهد رونمایی از آن هستیم.
طهوریان عســکری، دست نوشته رهبر انقلاب اســلامی را سندی مشخص و روشن پیش رو و مقابل چشمان 
مدیران مجموعه مدیریت شهری و استانی دانست تا نسبت به عملیاتی نمودن نگاه و منویات ایشان اقدام نمایند.
رئیس کمیسیون ویژه توسعه و بهسازی توس با بیان اینکه در ادوار مختلف شورای شهر و مدیریت شهری مشهد 
زحمات بسیاری برای توس کشیده شده است، تصریح کرد: تاکنون 25 سال از این دست نوشته گذشته و تا پایان 

شورای ششم قریب به 3 دهه از این یادداشت می گذرد.
طهوریان عسکری گفت: امیدواریم مدل تلاش و عملکرد ما و برونداد این فعالیت ها در محدوده توس موجب 
شود مقام  معظم  رهبری از اقدامات کالبدی و فرهنگی-اجتماعی به ویژه در حوزه زبان و ادبیات فارسی رضایت 
داشته باشند و برای دیدن از این منطقه اشتیاق خود را اعلام نمایند تا افتخار میزبانی از ایشان برای ما حاصل 

شود.
وی افزود: به  جد پیگیر هستیم که با پایان برنامه ها و پروژه های فرهنگی و عمرانی پیش بینی شده برای توس 

طی ۴ سال آینده، با حضور و تشریف فرمایی رهبری، این ایجاد رضایت را در قلب ایشان داشته باشیم.
رئیس کمیسیون توسعه و بهسازی توس شورای شهر مشهد با بیان اینکه مطالعات 8 کلان پروژه پیش بینی شده 
برای توس تا پایان ســال جاری به اتمام خواهد رسید، گفت: 3 سال فرصت داریم که این پروژه ها را عملیاتی 

کنیم و امیدواریم تا پایان شورای ششم عملیات اجرایی این کلان پروژه ها به پایان برسد.

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری مشهد گفت: با توجه به نرخ رشد جمعیت، ایجاد سالیانه 130 
هکتار فضای سبز باید در دستور کار قرار بگیرد.

به گزارش صبح امروز، احمدرضا ســلامی با بیان این خبر، اظهار کرد: در حال حاضر سرانه فضای سبز مشهد 
18.۷ متر مربع است که پیش بینی می شود این رقم تا پایان سال 1۴00 به 20.5 مترمربع برسد.

وی افزود: فضای سبز شهر مشهد شامل 585 هکتار بوستان های محلی و ناحیه ای، هزار 21۶ هکتار بوستان 
های شــهری، 8۷5 هکتار مساحت فضای سبز معابر، میادین، لچکی ها و نیز سه هزار و 522 هکتار مساحت 
کمربند سبز می شود.مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری مشهد بیان کرد: بارندگی های کم، 
وقوع خشکســالی های پیاپی، کمبود آب شیرین در دسترس و محدودیت خاک مناسب برای کاشت، از جمله 
موارد محدود کننده گسترش فضای سبز در شهرها محسوب می شود.سلامی با بیان این که به کارگیری روش 
های سازگاری با کم آبی می تواند یکی از راه حل های مناسب گسترش بهینه فضای سبز باشد، خاطرنشان کرد: 
باتوجه به وقوع بحران های خشکسالی پیاپی در سال های اخیر و با توجه به اهمیت حفظ و گسترش فضای سبز 
شهری در جهت بهینه سازی مصرف آب در فضای سبز شهری روش های مختلفی از جمله استفاده از روش 
های آبیاری نوین همچون آبیاری بارانی، قطره ای و قطره ای زیر ســطحی، کاربرد آب های نامتعارف، کاربرد 
تکنیک های حفظ و افزایش ظرفیت نگهداری آب در محیط ریشه گیاهان، انتخاب گونه های گیاهی متناسب با 
شرایط اقلیمی مشهد در دستور کار قرار گرفته است.وی اضافه کرد: استفاده از پساب فاضلاب تصفیه شده و نیز 
بهره گیری از روان آب های سطحی جهت آبیاری فضای سبز می تواند راهکاری مناسب و کاربردی در تامین 
منابع آبی پایدار باشد.مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری مشهد با اشاره به اصلاح الگوی کاشت 
و اصلاح الگوی مصرف، گفت: اصلاح الگوی کاشت به منظور استفاده از گونه های درختی و پوششی است که 
به آب کمتری نیاز دارند؛ اصلاح الگوی مصرف نیز به معنای استفاده از پساب تصفیه خانه ها و همچنین احداث 
تصفیه خانه به منظور کاهش وابســتگی آبیاری به آب های زیرزمینی، لایروبی و بهسازی قنوات برای آبگیری 
بیشتر و در نهایت توسعه شبکه انتقال و توزیع آب خام و استقرار سیستم های آبیاری قطره ای و هوشمند برای 

صرفه جویی در مصرف آب است.
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 فریادهای حسن یزدانی در خانه کشتی

ستاره کشتی ایران بعد از شکست در فینال المپیک توکیو، حالا خودش را برای بازگشت به 
سکوی طلایی جهان آماده می کند.

به گزارش »ورزش ســه«، بدون شک هیچ کس حســن یزدانی را به اندازه لحظات بعد از 
شکســت در فینال المپیک توکیو ناراحت و عصبانی ندیده بود. او حسابی از کوره در رفت و 

حرکاتش نشان داد که باخت سوم برابر تیلور برایش چقدر سنگین بوده است.
اما شــاید تنها ساعاتی از این شکست تلخ بود که حسن یزدانی برای ثبت یک انتقام شیرین 
در مســابقات جهانی نروژ تصمیم خودش را گرفت. او در بازگشــت به تهران مورد استقبال 
پرشور هوادارانش در تهران و جویبار قرار گرفت تا بیش از پیش برای بازگشت زودهنگام به 

تشک و تمرینات دلگرم شود.
در این میان تغییراتی در کادرفنی تیم ملی هم رخ داد و حســن یزدانی با بازگشــت به اردو، 
پژمان درســتکار را به عنوان نفر اول کادرفنی کنار خود می دید. درســتکار که قبلا در تیم 
باشــگاهی اش یعنی ایرانمال هم با حسن یزدانی کار کرده بود، در همان ابتدا وعده داد که 
هر کاری از دســتش برمی آید برای بازگرداندن حســن یزدانی به سکوی قهرمانی وزن 8۶ 
کیلوگرم کشــتی آزاد جهان انجام دهد و بغضی که در گلوی ایرانی ها به خاطر سه شکست 

متوالی این پسر جویباری برابر رقیب آمریکایی اش مانده، شکسته شود.
حالا با گذشت چند هفته از اردوهای تیم ملی و در فاصله کوتاه باقی مانده تا مسابقات جهانی 
نروژ، مشــخص شده که یزدانی و تیلور هر دو در این رقابت ها حاضر هستند و تا فینال نیز 

باهم برخورد نمی کنند.
پژمان درســتکار برای آن فینال مهم و حیاتی برنامه ویژه ای در نظر گرفته است. فینالی که 
چهارمین راند از نبرد حســن یزدانی و دیوید تیلور خواهد بود و احتمالا چشم خیلی از علاقه 

مندان به کشتی در جهان را به خود خواهد دوخت.
در کلیپی که از سوی فدراسیون کشتی منتشر شده، مشخص است که پژمان درستکار بیشتر 
بحث های بدنی را برای آماده کردن حسن یزدانی در دستور کار قرار داده و سعی دارد بدن 

این ستاره جویباری را از هر زمان دیگری ورزیده تر به مسابقات جهانی بفرستد.
تمرینات ســخت و سنگین چیزی نیست که حســن یزدانی را از پای دربیاورد چون او قبلا 
نشــان داده که خودش خارج از برنامه تمرینی تیم ملی هم به تمرین می پردازد و هراســی 

از خستگی ندارد.
باید نشســت و دید که شامگاه 11 مهرماه در شهر اسلوی نروژ فینال احتمالی حسن یزدانی 
و تیلور که برای چهارمین بار در سال های اخیر شکل می گیرد، چه نتیجه ای در بر خواهد 
داشت؛ نتیجه ای متفاوت از سه نبرد قبلی یا همان قصه تکراری از دست دادن برتری برابر 

حریف باهوش آمریکایی.

سرانجام مدیری که مردم او را نخواستند

پایان کار مدیرعامل پرحاشیه در استقلال 
اخیر  باشگاه استقلال که در ماه های  مدیرعامل 
قرار  تیم  این  هواداران  انتقاد  مورد  عملکردش 
ورزش  وزارت  در  حضور  از  پس  بود،  گرفته 
از  وزارتخانه  این  مسئولان  برخی  با  گفتگو  و 
مسئولیت خود استعفا کرد.به گزارش مهر، احمد 
از لیگ قهرمانان  استقلال  از حذف  مددی پس 
به  نسبت  را  انتقادات  از  تندتری  موج  آسیا 
مدیریت خود احساس کرد و پس از تجمعی که 
وزارت  مقابل  از سوی هواداران  روز شنبه  صبح 
که  رسید  بندی  جمع  این  به  شد،  انجام  ورزش 
از مسئولیتش کناره گیری کند.مددی در شرایطی 
راهی وزارت ورزش شد که تعدادی از هواداران 
استقلال خواستار کناره گیری وی از مدیریت این 
باشگاه شدند. او پس از بازگشت از وزارت ورزش 
و برگزاری نشست با معاونان خود از مسئولیتش 
اطلاع  کسب  مهر  کرد.خبرنگار  گیری  کناره 
و  ورزش  وزیر  به  را  استعفایش  مددی  که  کرد 

اما  کرده  اعلام  مدیره  هیأت  اعضای  و  جوانان 
نگرفته  آن صورت  با  مخالفتی  یا  موافقت  هنوز 
است. با این حال اینکه حمید سجادی با استعفای 
بسیار  احتمال  کند  موافقت  استقلال  مدیرعامل 
قوی تری است و روز یکشنبه تصمیم نهایی در 

این مورد اعلام خواهد شد.
غیر  خبرهای  استقلال  از  مددی  رفتن  با 
نیز  تیم  این  فنی  کادر  تغییر  احتمال  از  رسمی 
هنوز  اینکه  به  توجه  با  اما  است  شده  منتشر 
مسئولان  نشده،  مددی مشخص  احمد  جانشین 
همکاری  ادامه  مورد  در  نمی توانند  باشگاه 
تصمیم مجیدی  فرهاد  با  همکاری  قطع   یا 

 بگیرند.
با این حال شرایط موجود نشان می دهد احتمال 
فرهاد  و  دارد  استقلال هم وجود  تغییر سرمربی 
مجیدی روی لبه تیغ قرار دارد اما تصمیم نهایی 
بعدی  سرپرست  یا  مدیرعامل  را  او  مورد  در 

باشگاه استقلال اتخاذ خواهد کرد.
لیگ  از  استقلال  حذف  از  پس  مجیدی  فرهاد 
قهرمانان آسیا در دیدار با الهلال که به میزبانی 
است  مانده  امارات  در  هنوز  شد  برگزار  امارات 
جلسه  در  برای حضور  بود  قرار  می شود  گفته  و 

هیأت مدیره به ایران برگردد.
ملکیان، سرپرست موقت باشگاه استقلال

سرپرستی  فعلا  باشگاه  مدیره  هیات  رییس 
باشگاه را برعهده خواهد گرفت.

استعفای  از  بعد  سه«،  »ورزش  گزارش  به 
استقلال  باشگاه  مدیرعاملی  از  مددی  احمد 
حالا وزارت ورزش باید برای انتخاب مدیران 

جدید و به خصوص مدیرعامل اقدام کند.
در این خصوص با نظر حمید سجادی وزیر 
زمان  تا  اینکه  برای  فعلا  جوانان  و  ورزش 
مدیرعامل  و  مدیره  هیات  اعضای  انتخاب 
علی  نماند،  عقب  باشگاه  جاری  امور  جدید 

اصغر ملکیان رییس هیات مدیره باشگاه به 
عنوان سرپرست موقت انتخاب شده است.

امروز وزیر به ملکیان اعلام کرده در سمت 
سرپرست باشگاه امور را جلو ببرد تا یکی دو 
روز آینده اعضای جدید هیات مدیره انتخاب 
جایگزین  و  جدید  مدیرعامل  آنها  و  شوند 

مددی را برگزینند.
درباره  شایعاتی  که  است  شرایطی  در  این 
هیات  عضو  دو  مظلومی  و  ملکیان  جدایی 
فعلا  اما  می شود  شنیده  نیز  باشگاه  مدیره 
مدیره  هیات  جدید  اعضای  انتخاب  زمان  تا 
آنها از سمت شان جدا نمی شوند و باید دید 
استقلال رخ  باشگاه  اتفاقات جدیدی در  چه 

می دهد.
مجیدی امروز به تهران برمی گردد

سرمربی استقلال امروزبه تهران برمی گردد.
به گزارش »ورزش سه«، فرهاد مجیدی بعد 

از دیدار با الهلال عربستان در امارات ماند و 
همراه اعضای تیمش به ایران برنگشت تا به 

برخی امور شخصی اش برسد.
گذشته  روزهای  طی  که  استقلال  سرمربی 
چالش های مجازی متعددی را تجربه کرده، 
که  مددی  احمد  استعفای  به  توجه  با  حالا 
اختلافات زیادی با او پیدا کرده بود، شرایط 

جدیدی را در استقلال خواهد داشت.
و  برگردد  ایران  به  است  قرار  حالا  مجیدی 
کارش را در استقلال از سر بگیرد. سرمربی 
با  ایران  به  بازگشت  از  بعد  آبی ها قرار است 
والبته  باشد  داشته  جلسه ای  باشگاه  مدیران 

تمرینات را از سر بگیرد.
او همچنین به هواداران وعده داده که در یک 
درباره  را  هایش  صحبت  تلویزیونی  برنامه 
هواداران  حالا  و  کند  بیان  باشگاه  اتفاقات 

منتظر اولین مصاحبه مجیدی هستند.

5١١/١اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک بردسکن 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهـی موضـوع مـاده 3 قانـون و مـاده 13 آئیـن نامـه قانـون تعییـن تکلیـف وضعیـت ثبتی و 
اراضـی و سـاختمانهای  فاقـد سـند رسـمی . برابـر رای شـماره  1۴00۶030۶02100101۷ 
هیـات اول موضـوع قانـون تعییـن تکلیـف وضعیـت ثبتـی اراضـی و سـاختمانهای فاقد سـند 
رسـمی مسـتقر در واحـد ثبتـی ملـک بردسـکن تصرفـات مالکانه بلامعـارض متقاضـی  آقای 
محمود علی محمدی فرزند محمد به شـماره شناسـنامه 381 صادره از بردسـکن درششـدانگ 
یکبـاب سـاختمان بـه مسـاحت 5۴ متـر مربـع قسـمتی ازپـلاک  21۴ فرعـی 8  اصلی بخش 
۴  واقـع درخراسـان رضـوی بخـش ۴  حـوزه ثبت ملـک بردسـکن خریداری از مالک رسـمی 
آقـای حسـین یوسـفی محـرز گردیـده اسـت. لذا بـه منظور اطـلاع عمـوم مراتـب در دو نوبت 
بـه فاصلـه 15 روز آگهـی مـی شـود در صورتـی که اشـخاص نسـبت بـه صدور سـند مالکیت 
متقاضـی اعتراضـی داشـته باشـند مـی تواننـد از تاریـخ انتشـار اولیـن آگهـی به مـدت دو ماه 
اعتـراض خـود را بـه ایـن اداره تسـلیم و پـس از اخـذ رسـید، ظـرف مـدت یـک مـاه از تاریخ 
تسـلیم اعتـراض، دادخواسـت خود را بـه مراجع قضایی تقدیـم نمایند. بدیهی اسـت در صورت 
انقضـای مـدت مذکـور و عدم وصول اعتـراض طبق مقررات سـند مالکیت صادر خواهد شـد./ 

ن. تاریـخ انتشـار نوبـت اول: 1۴00/۶/28. تاریخ انتشـار نوبـت دوم: 1۴00/۷/12
غلامرضا گنج بخش-رئیس ثبت اسناد واملاک بردسکن

اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان شمالی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک منطقه دو بجنورد

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهـی موضـوع ماده3قانـون و مـاده 13 آئین نامه قانـون تعیین تکلیف وضعیـت ثبتی و اراضی 

و سـاختمانهای فاقد سند رسمی 
برابـر رای شـماره  2۷80-1۴00  مورخـه 1۴00/0۶/23 هیـات به شـماره کلاسـه 1۴00-1۶ 
موضـوع قانـون تعییـن تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و سـاختمانهای فاقد سـند رسـمی  مسـتقر 
در واحـد ثبتـی حـوزه ثبـت ملـک منطقـه دو بجنـورد تصرفـات مالکانـه بلامعـارض متقاضی  
بشـیر تاتـاری آزاد  فرزنـد علی  بشـماره شناسـنامه ۷ صـادره از بجنورد در ششـدانگ یک باب 
سـاختمان بـه مسـاحت 1۶9/۷0 متر مربع از پـلاک 153  فرعی از 1۶۴ اصلـی واقع در اراضی 
حصارشـیرعلی خریـداری  از مالک رسـمی حسـن زعفرانی فرزنـد محمد محرز گردیده اسـت.
لـذا بـه منظـور اطـلاع عموم مراتـب در دونوبت بـه فاصلـه 15 روز آگهی می شـود در صورتی 
کـه اشـخاص نسـبت بـه صدور سـند مالکیـت متقاضـی اعتراضی داشـته باشـند مـی توانند از 
تاریـخ انتشـار اولیـن آگهـی بـه مدت دومـاه اعتراض خـودرا به این اداره تسـلیم و پـس از اخذ 
رسـید، ظـرف مـدت یک مـاه از تاریخ تسـلیم اعتراض ، دادخواسـت خـودرا به مراجـع قضایی 
تقدیـم نمایند.بدیهـی اسـت در صـورت انقضـای مـدت مذکـور و عـدم وصول اعتـراض طبق 

مقررات سـند مالکیـت صادر خواهد شـد.
تاریخ انتشار نوبت اول : 1۴00/0۶/28
تاریخ انتشار نوبت دوم:  1۴00/0۷/12

احمد اصغری شیروان
رئیس ثبت اسناد و املاک منطقه 2 بجنورد

اگهی مزایده نوبت اول
در مـورد پرونـده اجرائـی کلاسـه فـوق الذکـر فـی مابیـن محکـوم له : لعـاب مشـهد محکوم 
علیـه : نـور الله فیـروزه موضـوع لازم الاجـرا : انجـام مفـاد نیابـت مطالبـه طلـب بـه میـزان 
1/۷00/000/000 ریـال علـی الحسـاب بـه احتسـاب هزینـه هـای اجرایـی کـه بـا عنایت به 

توقیـف ملـک محکـوم علیـه و کارشناسـی صـورت گرفتـه بـه شـرح ذیل :
1-مطابـق مندرجـات سـند ثبتـی دفترچـه ای ابـرازی بـه شـماره ۴08۴8 ثبـت در دفتـر 195 
صفحـه 30۴ مالـک سـه دانـگ مشـاع از شـش دانـگ اقای نـورالله  فیـروزه  فرزنـد غیب اله 
مـی باشـد 2- نشـانی ملـک و توصیـف اجمالـی ان ملـک تعرفه شـده واقـع در بجنـورد ضلع 
شـمالی روسـتای فیـروزه بـا مختصـات )UTM ) 521۷15 ، ۴13۴۶99  باغ و منزل مسـکونی 
بـه مسـاحت عرصـه مطابـق سـند 50۶5 متـر مربع مسـاحت اعیـان حـدود 150 متـر مربع با 
سـقف چوبـی و دیـوار سـنگی و حـدود 100 متر مربـع با دیوار اجری سـقف طـاق ضربی کف 
پارکـت درب و پنجـره اهنی کابینت فلزی سیسـتم گرمایش بخاری گازی سیسـتم  سـرمایش 
کولـر گازی دارای انشـعابات اب بـرق و گاز مـی باشـد 3- ملک در تصرف اقـای نوراله فیروزه 
مالـک سـه دانـگ پـلاک ثیتـی اسـت ۴- قیمـت پایه ملـک وارزیابـی بـا عنایت بـه موقعیت  
ملـک کاربـری  مسـاحت عرصـه واعیـان کیفیـت و قدمت اعیان معبـر متصل بـه ملک قیمت 
عـرف منطقـه مشـاعی بـودن و جمیـع جهـات تاثیـر گـذار که توسـط کارشـناس دادگسـتری 
کـه ارزش گـذاری گردیـده  سـه دانگ از ششـدانگ پـلاک تعرفه شـده بدون در نظـر گرفتن 
هـر گونـه دیـون احتمالـی به اشـخاص حقیقی و حقوقـی مبلـغ پایـه 11/000/000/000 ریال 

معـادل یـک میلیـاردو یکصد میلیـون تومـان ارزیابی گردیده اسـت .
و اینکـه پـس از سـیر مراحـل قانونـی مقـرر گردیـده به میـزان تقریبا نیـم دانگ از سـه دانگ 
از کل ملـک مذکـور درروز سـه شـنبه مـورخ 1۴00/۷/20 سـاعت 11 الـی 11:30 و از طریـق 
مزایـده حضـوری در محـل اجرای احـکام مدنی دادگسـتری بجنورد به فروش برسـد ، بنابراین 
متقاضیـان شـرکت در جلسـه مزایـده میتواننـد پنـج روز قبل از موعـد مقرر در ایـن اجرا حاضر 
و از کـم و کیـف موضـوع مطلـع و در صـورت تمایـل از موردمزایـده بازدیـد نماینـد. بدیهـی 
اسـت مزایـده از قیمـت کارشناسـی شـروع و به بالاتریـن قیمت پبشـنهادی واگذارخواهد شـد 
و ده رصـد مبلـغ پبشـنهادی فـی المجلـس از برنـده مزایـده اخـذ و مابقی مبلغ نیـز ظرف یک 
مـاه وصـول خواهـد شـد و در صـورت عـدم پرداخـت الباقـی ) نـود درصـد ( در مهلـت مقرر ، 
مبلـغ  تودیعـی پـس از کسـر هزینـه مزایـده به نفـع دولت ضبـط و مزایـده تجدید مـی گردد

علی عزیز ابادی – دادورز اجرای احکام مدنی بجنورد

آگهی مزایده نوبت اول
د رمـورد پرونـده اجرائـي کلاسـه 0000۴89 ش 2 اجـرای احـکام مدني بجنـورد، فیما 
بیـن محکـوم لـه امیـد نیـک زاده و محکـوم علیـه  غـلام رضـا وحیـد علـی آبـادی 
محکـوم ایـت به مبلـغ علـی الحسـاب 558/8۶۷/۶55/ 3 ریـال ونیم  عشـر دولتي به 
مبلـغ 1۷۴/000/000  ریـال کـه بـا عنایـت بـه توقیـف ملـک محکـوم علیـه و انجام 

کارشناسـی ملـک بـه مشـخصات ذیـل الذکر :
 مشـخصات ملـک : 1- موضـوع : ارزیابـي ملـک شـماره 822 فرعـي از 15۴ اصلـي 
مفـروز و مجـزي از ۶۶ بابـت دعـوي آقاي امید نیکـزاد )خواهان( علیـه آقاي غلامرضا 
وحیـد علـي آبـادي )خوانـده( به دلیـل مطالبه وجـه چک. 2- حـدود رسـیدگي : حدود 
رسـیدگي موضـوع ایـن گـزارش و اعـلام نظـر کارشـناس منتخـب محـدود بـه موارد 
مطروحه در نامه صادره و مدارک و مسـتندات ارائه شـده توسـط محکوم له مي باشـد. 
لـذا چنانچـه پـس از تقدیـم ایـن گـزارش، مدارک و مسـتندات یـا اطلاعـات متکي به 
اسـناد قابـل قبـول دیگـری ارائه شـود کـه در نتیجه گیـري حاصلـه موثر واقـع گردد، 
مسـئولیتي متوجـه این کارشـناس نبـوده، ضمن اینکه بررسـي مجدد مسـتلزم دسـتور 
آن مقـام محتـرم خواهـد بـود. همچنیـن مسـئولیت ناشـي از هرگونـه ادعـاي جعل یا 
مخـدوش بـودن یـا مغایـرت تصاویـر مـدارک ابـرازي از سـوي محکـوم له با نسـخه 
اصلـي آنهـا، بـر عهـده ابـراز کننـده اسـناد و مـدارک بـوده و متوجـه ایـن کارشـناس 
نخواهـد بـود. 3- مشـخصات فنـی موضوع: - اظهـارات محکوم له - برداشـت میداني 
و محاسـبات پیوسـت ۴- مشـخصات و مـدارک حقوقـي: - تصویـر سـند مالکیـت 5- 
اقدامـات انجـام شـده: - هماهنگـی با آقای امیـد نیکـزاد )خواهان( و حضـور در محل 
ملـک مـورد نظـر بـه آدرس بجنوردخیابـان تختـي- خیابـان خاقانـي- پـلاک 5۶( - 
اسـتماع اظهـارات خواهـان - چندیـن بـار تمـاس تلفنی با آقـای غلامرضـا وحید علي 
آبـادي )خوانـده( بـا شـماره 09192۴0۶102، و عـدم پاسـخگویي ایشـان - بررسـي 
وبرداشـت میدانـی موضـوع و کشـف قیمـت منطقـه - به دلیـل نبودن سـندچندین بار 
مراجعـه بـه ثبـت اسـناد و عـدم همکاری و حصـول نتیجـه – دریافت نامـه از آن مقام 
محتـرم  بـه اداره ثبـت اسـناد و املاک مبنـا بر همکاری بـا کارشـناس منتخب - طي 
پروسـه اسـتعلام از حراسـت اداره ثبـت اسـناد و اجـازه مطالعـه پرونده پـلاک مربوطه 
-  ملـک داراي دو سـند مشـاعي سـه دانـگ مـي باشـد کـه هـر دو توقیـف اسـت – 
برداشـت میدانـی مجـدد باتوجـه بـه سـند ۶ –  مبانـي مـورد اسـتناد در اظهـار نظـر 
کارشـناس: - ملـک مـورد نظر در ادرس بجنـورد خیابان تختی خیابـان خاقاني- پلاک 
5۶ واقـع شـده اسـت و جنوبـی اسـت. - ملک داراي دو سـند مشـاعی سـه دانگ می 
باشـد کـه یکـی از آنهـا بـه شـماره 822/15۴/۶۶ از بخـش دو بجنـورد بـه نـام آقای 
غلامرضـا وحیـد علـي آبـادي مـی باشـد ملـک دارای اعیـان دو طبقـه روی پیلـوت با 
نمای سـنگ بوده و قدمت سـاخت آن در حدود 13 تا 15سـال اسـت . این سـاختمان 
مسـکونی اسـت - سـاکنین سـاختمان آقـای غلامرضـا وحید علـي آبادي )خوانـده( را 
نمـی شـناختند و ادعـاي مالکیـت واحـد ها را داشـتند. - به گفتـه یکی از سـاکنین در 
هـر طبقـه دو وا حـد ۷0متر مربعي احداث شـده اسـت و فقـط یک واحـد در طبقه دوم 
سـاکن نـدارد و درب آن همیشـه قفـل اسـت و مالـک آن در تهـران اسـت. - به گفته 
سـاکنین واحدهـا دارای سـند تفکیکـی می باشـد. . به دلیل نشـناختن اقـای غلامرضا 
وحیـد علـي آبـادي اجـازه دیـدن و بررسـي داخـل ملـک داده نشـد. - ملـک داراي 
امتیـازات آب و بـرق و گاز اسـت. - در بررسـیها و تحقیقـات محلـي، قیمـت امـلاک 
مشـابه )داراي قدمت، عرصه و اعیان مشـابه ( بین 2۴000000000 تا25000000000 
ریـال بدسـت آمـد. - بـا عنایـت بـه مشـاعی بـودن سـند، قیمـت ایـن ملـک حداقل 
منطقـه محاسـبه مـي گـردد. ۷- محاسـبات: بـه دلیـل عـدم رویـت و برداشـت داخل 
ملـک وعـدم وجـود اسـناد و نقشـه هـا ملـک بـه صـورت یکجـا و بـا توجه بـه موارد 
مشـابه بـه صـورت کلـي ارزیابـي مـي گـردد. 8- جمع بنـدي و نظریـه کارشـناس: بر 
اسـاس تحقیقـات محلـي و بررسـي هـاي انجـام شـده و بـر اسـاس متوسـط قیمـت 
خریدوفـروش صـورت گرفتـه در شـش ماهـه گذشـته براي امـلاک با قدمت سـاخت 
مشـابه کـه در مجـاورت ایـن ملـک و در ایـن منطقـه انجـام شـده اسـت و همچنیـن 
بـا در نظـر گرفتـن موقعیـت مکانـي، کیفیـت بنـا و نیز بـا عنایت بـه مشـاعي بودن و 
توقیـف بـودن هـر دو سـند و دیگر جهات مؤثـر در موضوع ارزیابي، در صورت نداشـتن 
هیـچ گونـه منـع شـرعي و قانوني جهـت معاملـه و عدم بدهـي به اشـخاص حقیقي و 
حقوقـي، شـهرداری، مالیـات و ... ارزش نهایی شـش دانگ عرصه و اعیـان ملک مورد 
ارزیابـي مبلغ 2۴000000000 )بیسـت و چهار میلیارد ریال معـادل 2۴00000000 )دو 
میلیـارد و چهارصـد میلیـون تومـان تعییـن و اعـلام مـي گرد، کـه نیمـی از آن معادل 
12000000000 )دوازده میلیـارد ریـال معـادل 1200000000 )یک میلیارد و دویسـت 
میلیـون تومـان سـهم اقاي غلامرضـا وحید علي آبـادي )خوانده اسـت. و اینکه پس از 
سـیر مراحـل قانونـی مقـرر گردیده از سـه دانـگ ملک مذکـور به مقدار طلـب محکوم 
علیـه در روز سـه شـنبه مـورخ 1۴00/0۷/20 سـاعت 11/30 الـي 12/00 و از طریـق 
مزایـده حضـوري در محـل اجرای احـکام مدني دادگسـتري بجنورد به فروش برسـد ، 
بنابرایـن متقاضیـان شـرکت در جلسـه مزایـده میتوانند پنـج روز قبل از موعـد مقرر در 
ایـن اجـرا حاضـر و از کـم و کیـف موضـوع مطلـع و در صـورت تمایل از مـورد مزایده 
بازدیـد نماینـد و بـا وار یـز 10 درصـد مزایده به حسـاب سـپرده دادگسـتري واریز و در 
مزایـده شـرکت نمایـد . بدیهي اسـت مزایده از قیمت کارشناسـي شـروع و به بالاترین 
قیمـت پیشـنهادی واگـذار خواهـد شـد و ده درصـد مبلـغ پیشـنهادي فـي المجلس  از 
برنـده مزایـده اخـذ و مابقـی مبلـغ نیز ظرف یـک ماه وصـول خواهد شـد و در صورت 
عـدم پرداخـت الباقـی )90درصـد ( در مهلـت مقـرر مبلغ تودیعـی پس از کسـر هزینه 

مزایـده بـه نفـع دولت ضبـط و مزایـده تجدیـد میگردد
دادورز شعبه دوم اجرای احکام مدنی شهرستان بجنورد - عبدالرضا عطارد
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درگاه پرداخت امن

روزنـامه اقتصادی، سیاسی و فرهنگی 
خراسان رضوی و شمالی

صاحب امتیاز و مدیر مسئول :

حسین رفیعی

رهبر انقلاب اسلامی در دیدار مدال آوران ایران در رقابت های المپیک و پارالمپیک توکیو:

قهرمانان آموزگاران ایستادگی امید و نشاط هستند

رهبرمعظم انقلاب اســلامی در دیدار مدال آوران بازی های المپیک 
و پارالمپیــک توکیو، بــا قدردانی صمیمانه از قهرمانان کشــورمان 
گفتند: مهمترین پیام قهرمانی ورزشــکاران افتخارآفرین کشــور در 
صحنه های بیــن المللی، امکان تحقق کارهای به ظاهر نشــدنی 
 و انتقــال پیــام ایســتادگی و امید و نشــاط به جامعــه و جوانان 

است.
حضــرت آیت الله خامنه ای ایــن پیام را برای جامعه، آورده بســیار 
مهمی خواندند و افزودند: در حالی که دســتگاههای بسیاری مشغول 
برنامه ریزی برای سلب امید و نشاط از جامعه بویژه از جوانان هستند، 
قهرمانی ورزشکاران ایرانی، پیام امید را به کل جامعه تزریق می کند 

و این موضوع بسیار ارزشمند است.
ایشــان با اشــاره به پیام های کوتاه تشــکر خود بعــد از قهرمانی 
ورزشکاران، خاطر نشان کردند: بدانید این پیام ها از عمق جان است 

و قدر و اهمیت حرکت شما را می دانیم.
رهبــر انقلاب با اشــاره به قهرمانی ورزشــکاران بــا وجود برخی 
محدودیت ها، گفتند: اینکه با وجود این محدودیت ها پرچم کشــور 

بالا برده و ســکوهای جهانی فتح می شــود، نشــان از اراده قوی و 
عزم راسخ اســت و این عزم، اراده و قهرمانی و امیدآفرینی نه تنها 
در ورزش بلکــه در عرصه های علم، فناوری، هنر و ادبیات نیز وجود 
دارد که یکی از وظایف مهم مســئولان نشــان دادن صادقانه این 

افتخارآفرینی ها است.
ایشان در ادامه به نمونه هایی از قهرمانی ها و مدال آوری های ناسالم 
در ورزش جهان اشاره کردند و افزودند: علاوه بر ناداوری ها، رشوه و 
زد و بندهای سیاسی و استفاده از مواد نیروزا، کسب مدال به واسطه 

وطن فروشی و خود فروشی نیز از نمونه های قهرمانیِ ناسالم است.
حضرت آیت الله خامنه ای تجلی ارزش های انسانی و دینی و معنوی 
در کنار قهرمانی را بســیار ارزشمند خواندند و با اشاره به نمونه هایی 
از این موارد در رقابت های المپیــک و پارالمپیک گفتند: نام گذاری 
کاروان ورزشی به نام شهیدان بویژه شهید سلیمانی، اهدای مدال از 
طرف چند قهرمان به شهیدان خاص، استفاده از چفیه به عنوان نماد 
ایثار و مقاومت و ســجده برآن، رعایت حجاب و پوشش بخصوص 
استفاده از چادر در پرچمداری کاروان، ابراز عشق و محبت به پرچم 

ایران، صحنه های نمــاز خواندن، درآغوش گرفتن حریف مغلوب و 
صحنه احترام تیم والیبال پارالمپیک به مادر شهید بابایی، جلوه هایی 

از ارزش های اسلامی و معرّف هویت ملت ایران هستند.
ایشــان تأکید کردند: بانوان ورزشــکار ایرانی در این رقابت ها ثابت 
کردند که حجاب اســلامی مانع درخشش در عرصه ورزش نیست 
همانگونه که این موضوع را در عرصه های سیاست و علم و مدیریت 

نیز ثابت کرده اند.
رهبر انقلاب اســلامی خاطر نشــان کردند: حجاب ورزشکاران زن 
ایرانی، راه را برای ورزشــکاران زن کشــورهای اسلامی نیز هموار 
کرده اســت به گونه ای که اکنون بانوان ورزشکار بیش از 10 کشور 

اسلامی، با رعایت حجاب در میادین ورزشی حاضر می شوند.
حضــرت آیــت الله خامنه ای موضوع به رســمیت نشــناختن رژیم 
جنایتکار صهیونیســتی در میادین ورزشــی را موضوعی بسیار مهم 
دانستند و گفتند: رژیم سفّاک، نســل کُش و نامشروع صهیونیستی 
تــلاش دارد با حضور در میدان های بین المللی ورزشــی برای خود 
کســب مشروعیت کند و مستکبرین جهانی نیز به او کمک می کنند 

اما مســئولان محترم ورزشی و ورزشــکاران نباید در این حوزه، به 
هیچ وجه منفعل شوند.

ایشــان با اشــاره به اقدامات متقابل رژیم صهیونیستی و حامیانش 
برای محروم کردن ورزشکاران، تأکید کردند: وزارت ورزش و وزارت 
امور خارجه و دســتگاههای حقوقی بایــد این موضوع را از راههای 
حقوقی دنبال و از ورزشــکاران کشــور و حتی ورزشکاران مسلمان 
دیگر کشــورها همچون ورزشــکار الجزایری که اخیراً محروم شد، 
حمایت کنند.رهبر انقلاب اسلامی با تأکید بر اینکه ورزشکار سربلند 
ایرانــی نمی تواند بخاطر یک مدال با نماینده رژیم جنایتکار دســت 
بدهد و عملًا او را به رســمیت بشناسد، افزودند: این موضوع سابقه 
دارد و در گذشــته هم ورزشکاران کشــورها از مسابقه با نمایندگان 
رژیم آپارتاید آفریقای جنوبی امتناع می کردند و بعد از مدتی هم آن 

رژیم از بین رفت و رژیم صهیونیستی نیز نابود خواهد شد.
حضــرت آیت الله خامنه ای چند توصیه نیز به مســئولان ورزشــی 
داشتند.»کیفی ســازی ورزش بین المللی و تکیه به اعزام ورزشــکار 
در رشــته های مدال آور«، »برنامه ریزی بــرای ارتقاء رتبه ایران در 

المپیک«، »تجلیل از درخشش یک نشان ایرانی پوشاک در المپیک 
و لزوم حمایت از تولیدکنندگان تجهیزات ورزشی در داخل«، »توجه 
بیشتر به ورزش های اصیل ایرانی همچون چوگان و استفاده از این 
موقعیت برای جذب گردشگران خارجی«، »استفاده از مربیان ایرانی 
تا جای ممکن«، »رســیدگی جدی به مســائل و مشکلات کاری و 
معیشتی قهرمانان« و »ارتقاء عدالت ورزشی« جزو توصیه های رهبر 

انقلاب به مسئولان ورزش کشور بود.
پیش از سخنان رهبر انقلاب اســلامی، آقای سجادی وزیر ورزش 
و جوانان گزارشــی از کاوران اعزامی ایران به بازی های المپیک و 
پارالمپیک، مدال های کسب شده و جایگاه کشورمان در این رقابت ها 

بیان کرد.
همچنیــن خانم هاشــمیه متقیــان قهرمان پارالمپیــک در پرتاب 
نیــزه و آقای جواد فروغی قهرمان المپیــک در تیراندازی، نکات و 
پیشــنهادهایی درباره حمایت برابر از قهرمانان، توســعه فعالیتهای 
فرهنگی در ورزش، و بومی سازی ورزش قهرمانی بر اساس مناطق، 

بیان کردند.


